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O NOUĂ BUCURIE  
(Răsunet către docenţii români) 

 

IEREMIA ŞOROBETEA 
învăţător 

 

 

Un răstimp bunişor trecu de când preţuitul nostru ziar „Amicul şcolii” i se ciunta 

viaţa pentru că tot românul şi cu deosebire docențele român a trebuit să simtă durere, 

deoarece el a fost într-adevăr amicul progresului, al luminării şi al civilizaţiei peste tot, dar cu 

destilinire al şcolilor, învăţătorilor şi tuturor educatorilor fragedei junimi. El a fost un ostaş 

eroic şi fidel luptător al luminii contra întunericului; a fost un salon în care, coadunându-ne 

cu multă plăcere, conversam despre modul înaintării noastre, cercând cărările cele mai sigure 

şi mai netede, spre a putea ajunge la ţinta dorită faţă cu spiritul timpului. 

Iată însă, că pe când lipsa unui organ pedagogic era mai mare, pe când era, aşa 

zicând, mucul la degete, zelul şi energia bărbaţilor binesimţitori şi înflăcărați pentru educarea 

junimii nevinovate nu întârzia a întinde mâna de ajutor, va-să-zică, a da la lumină un organ 

care, special, va ţine la bunăstarea şi înflorirea şcolilor şi pentru aceea la propăşirea şi 

cultivarea învăţătorilor noştri atât în respect intelectual, cât şi moral. Trebuie oare să spun că 

acesta este „Magazinulu pedagogic”? 

Din programa acestui organ care azi păşea în lume, se poate uşor vedea şi deduce că 

el ne va servi de conducător, de un far a cărui lumină are să pătrundă în toate unghiurile, în 

toate păturile poporului român, cu care să cuprindă şcoala elementară. 

Aceasta este, fraţi docenţi, vechea noastră dorinţă, a sta desfătarea şi bucuria noastră 

în prezent! Veniţi dară cu toţii, mic şi mare, tânăr şi bătrân, să îmbrăţişăm o tendinţă şi 

întreprindere salutară cu aceasta cu toată căldura inimii, care întreprindere pentru noi a fost şi 

este aşa de necesară ca pâinea de toate zilele! Căci şi noi, îmboldiţi de geniul propăşirii, voind 

a prinde ceva jurnal de mână, când împrejurările ne iartă, pentru noi nu poate fi mai 

interesant, mai plăcut şi mai folositor, decât ce special tăia în sfera noastră; şi aceasta cu atât 

mai tare, fiindcă întreprinzătorilor acestui organ învăţătoresc, precum aceia la cea mai mare 

parte dintre fraţi învăţători le sunt prea bine cunoscuţi, le zace la inimă deşteptarea, 

dezvoltarea şi înaintarea naţiunii noastre spre tot ce e folositor. 

La toată întâmplarea, însă, organul acesta numai atunci va putea subzista şi va fi 

nutrit cu abundenţă, dacă şi din partea noastră va fi sprijinit după cuviinţă. Deci, mai repet o 

dată: triplă este bucuria noastră, deoarece prin acest organ ni s-a deschis şi nouă calea de a 

putea conveni unii cu alţii pe arena publicităţii. Dânsul ne va servi de o grădină înfrumuseţată 

cu tot felul de flori mirositoare, unde după plac vom putea culege şi vom putea aduna cu 

sârguinţa albinei mierea nutritoare pentru plăpânda etate. Dânsul, cu tot dreptul, se poate 

numi pentru noi un palat al Muselor, unde vom fi fericiţi de a cunoaşte pe bărbaţii de şcoală 

cei mai renumiţi din biografiile lor şi de a conversa cu dânşii prin scrierile lor; însă nici noi să  
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IEREMIA ŞOROBETEA 
 

nu întârziem a ieşi la lumină cu tot ce ştim, că e folositor şi corespunzător scopului educaţiei. 

Anevoie cred că o întreprindere cu o tendinţă aşa de sfântă şi măreaţă pentru noi să o 

privească unii dintre fraţii învăţători cu sânge rece şi nepăsare; din contra-mi luptă speranţa, 

ca orişicare cu braţe deschise o va cuprinde. 

Daţi dară să fim cu toţii în privinţa aceasta într-o simţire, căci la unul şi acelaşi scop 

alergăm, una şi aceeaşi ne este chemarea şi o durere şi dorire avem cu toţii. Daţi să ne facem 

demni de statul frumos, ce l-am îmbrăţişat şi să nu-l privim cu răceala sau dispreţ, ci să ne 

interesăm cu tot dinadinsul de sfânta cauză şcolară, căci aceea ne este misiunea, o misiune de 

mare, de nespusă importanţă! Astfel, lucrând, să fim siguri că strănepoţii noştri şi posteritatea 

întreg genul omenesc ne va binecuvânta. 

Sub Heniu, 26 ianuarie 1867
1
. 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Sionul Românescu, Viena, Anul III, 1867, nr. 3, pp. 29-30. 
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Graz – ianuarie 1870 

 

 
DR. ARTEMIU PUBLIU ALEXI* 

 

 

 

Nu fără cauză s-a botezat secolul prezent, 

secolul naţionalităţilor, deoarece geniul acestora şi-a 

întins aripile sale peste toată Europa. Popoarele le salută 

cu veneraţie şi entuziasm, numai etnofagii şi opresorii lor 

încep a tremura, pentru că văd că a rezista acestui torent 

ce din zi în zi tot mai tare creşte, înseamnă a-şi periclita 

propria existenţă. 

Această idee sacră a naţionalităţii a prins 

rădăcini afunde şi în inimile naţiunile din Austria, voiesc 

să zic Cislatania care, venind la conştiinţa şi demnitatea 

lor naţională şi-au început concertul. 

Polonii la est, boemii la nord, slovenii la sud şi 

tirolezii la vest inspiraţi de lumina timpului prezent se 

par că emulează cu pretenţiile rezolute de a li se 

recunoaşte drepturile şi libertăţile sale, pe a căror singură bază pot să se avânte pe calea 

progresului la adevărata cultură şi civilizaţie. 

Şi se face elementul german, elementul domnitor, cum se poartă faţă cu aceste 

pretenţii juste şi legali? Învăţaţi a suprematiza alte naţiuni, dedaţi a purta pe alte popoare după 

arbitrul lor, orbiţi de splendoarea razelor – domnitoare, nu vor să înţeleagă spiritul timpului, 

nu vor cu nici un preţ să împărţească drepturi şi libertăți egale cu fraţii lor de altă 

naţionalitate. Le place a vorbi de libertate, egalitate şi alte fraze frumoase ce rămân numai 

fraze goale de orice fapte le demonstra contrariul. 

De câte ori celelalte naţiuni surori şi ridica vocea spre a pretinde nici mai mult, nici 

mai puţin decât recunoaşterea independenţei individualităţii lor naţionale, restituirea tuturor 

drepturilor şi libertăţilor constituţionale – germanii austrieci totdeauna scot câte un ţipăt 

înfricoşat; zbiară în lumea largă că existenţa lor e ameninţată de celelalte naţionalităţi. Sub 

acest pretext mascat se declară că nu vor da nimic celorlalte naţiuni. Cu acest scop au început 

a forma societăţi astfel s-a format şi aici una, de curând, aşa numita „Societatea germanilor 

naţionali”. 

Sunt interesante dezbaterile adunărilor, vorbirile pline de fraze goale, curajoase însă, 

totodată inspirate de frică, ca şi când toată Europa le-ar fi inamic de moarte. Astfel excela în 

săptămâna trecută Dr. Strohal prin o vorbire lungă, însă pe atât de paradoxă, în care după ce 

se încerca a arăta însemnătatea germanilor austrieci, zicând că fără ei Austria nu ar exista. Ei 

sunt capul, ei sunt inima, se vaietă că celelalte naţiuni  vor  să  le  răpească  cultura, pe  ruina 

* Gazeta Transilvaniei, Braşov, Anul XXXIII, 1870, nr. 2 (Articolul este semnat cu pseudonimul Publiu). 
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DR. ARTEMIU PUBLIU ALEXI 
 

culturii sale vor să se ridice şi să-i întreacă nu numai în privinţa politică, dar chiar şi 

spirituală. Dar noi – exclamă vorbit – nu ne temem de pieire, căci dacă luptându-ne până la 

ultima picătură, nu ne vom putea apăra drepturile noastre seculare şi existenţa noastră, la 

spatele nostru avem 40 milioane de fraţi. 

Să ne întrebăm, că de ce se tem germanii? Au cauza? Cine îi ameninţă? Un geniu 

bun se pare că le şoptesc astă frică, acela le zice, că a sunat ora în care fiecare popor îşi 

reclamă drepturile sale la viaţă şi neatârnare. Satisfacă germanii pretenţiilor juste ale 

celorlalte naţiuni şi vor vedea că nimeni nu-i ameninţă, ci din contră, le vor afla de surori 

bune. Numai aşa vor salva şi asigura existenţa Austriei ce începe a se clătina din fundament. 

Criza ministerială, de care face atâta sfoară în ţară presa, e tot în status quo. Până 

când va rămâne astfel nu se ştie, la toată întâmplarea mult nu. Ziarele vieneze vor a şti ca 

până la reîntrunirea senatului imperial. 

Transformări mari în favoarea federaliştilor şi a liberalilor au să se facă, ungurii, 

care la început se arată indiferenţi faţă cu diferenţele cabinetului vienez, acum se încearcă 

toate puterile a lupta pentru sistemul actual. La cuvântul federalism îi cuprind friguri de 

moarte, pentru că cred că federalismul e mormântul lor. 
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2. Dezvoltarea Societăţii 
 

 

De la 1876 încolo începe o nouă epocă de dezvoltare pașnică și prosperitate a 

institutului. La început împrumuturile se dădeau cu 12% celor străini de el, iar membrilor cu 

10%. de la 1876 procentul s-a redus la 8% cât prevedea legea. Totuși în adunarea generală 

ținută în 15 iulie 1877, avându-se în vedere nevoile institutului, s-a hotărât ca, „afară de cele 

8%, pe care le plătesc datornicii ca interese, să mai plătească 2% ca proviziune, și anume la 

fiecare jumătate de an anticipat toți membrii fără excepție”. Numai în adunarea din 2 aprilie 

1882 se discută din nou reducerea intereselor în măsură și mai mare. Discuția însă rămase 

fără rezultat, menținându-se vechea situație. 

Greutățile cu care se luptă Societatea noastră, precum și celelalte institute similare, 

par să fi fost în acest timp destul da mari. Altfel nu putem înțelege hotărârea adunării generale 

de la 25 ianuarie 1877 de a primi propunerea consiliului ca să se înainteze parlamentului o 

reprezentație prin care să se ceară, cu prilejul dezbaterii legii uzurare, să nu se stabilească un 

procent legal mai mic de 12. „Aurora” s-a mulțumit doar totdeauna cu câștigul cel mai mic 

posibil, având în vedere menirea care i se fixase de la întemeiere. 

După votarea noilor legi s-a impus de urgență modificarea statutelor. În 30 mai 1877 

se alese o comisiune pentru a propune modificările de făcut. Propunerile au fost primite de 

consiliu în 13 iulie 1877, iar de adunarea generală în ziua de 15 a aceleiași luni. 

În baza art. 1 Societatea de împrumut și păstrare „Aurora” rămâne și mai departe o 

tovărășie, „al cărei scop este în rândul întâi ajutorarea reciprocă a membrilor ei cu 

împrumuturi de bani, iar de altă parte deșteptarea și dezvoltarea simțului de economie și 

păstrare în general”. 

În art. 4 se fixează că sediul societății este Năsăudul, iar cercul de activitate județul 

Bistrița-Năsăud (în loc de Districtul Năsăudului) și apoi întreagă monarhia. 

După art. 7, 

„capitalul Societății se formează: 

a) din părțile fundamentale; 

b) din capitalele depuse; 

c) din fondul de rezervă”. 

Conform art. 9, 

„Membrii sunt fondatori și ordinari. Cel fondator, care depune cel puțin o parte 

fundamentală de 50 florini. Membrii care nu vor depune părți fundamentale sunt membri 

ordinari și se privesc ca membri ai despărțământului de păstrare; ca atari nu au răspundere de 

garanție, au însă drept de a depune bani spre fructificare, de a împrumuta, de a fi cavenți. Ei 

devin membri prin solvirea unei taxe ce o stabilește consiliul din an în an. Minimul sumei 

depuse e de 2 (în loc de 5) florini”... 

„Un membru nu poate depune mai mult de 20 părți fundamentale”... 

„Aconto părților fundamentale membrii nu pot lua împrumut pentru că acelea 

servesc de garanție”. 

Art. „Membrul fondator nu poate repăși din Societate decât după trei ani”... 

Art. 15, din care se omite pasajul din urmă, rămâne: 

„Părțile fundamentale se pot depune sau odată sau în rate lunare de câte 3 fl. v. a....”. 

Se fac modificări neînsemnate în art. 18, 24, 30 și 64, iar 25 se stabilește în chipul 

următor: 
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„Pentru ca adunarea generală să poată aduce concluze obligătoare pentru fiecare 

membru, trebuie să fie de față cel puțin peste jumătate din voturile totale. În lipsa acestui  

număr se convoacă altă adunare, dar numai cu 10 zile înaintea ținerii. În această adunare cei 

de față aduc concluze valide (luând afară cazurile din art. 32). O atare adunare poate însă 

deliberată și decide numai despre obiectele publicate pentru întâia adunare”. 

Art. 26. „Un membru are după fiecare parte un vot. Dreptul de vot se poate exercita 

sau în persoană, sau prin plenipotențierea altui membru al societății. Muierile se pot 

reprezenta prin bărbații lor, pruncii minoreni prin părinții ori tutorii și curanzii prin curatorul 

lor”. 

Art. 63. „După banii depuși societatea plătește membrilor 6%”. 

Art. 79. „Interesele ce sunt a se plăti pentru împrumuturi se stabilesc cu 8%...”. 

Aceste modificări au fost aprobate din partea tribunalului regesc din Bistrița cu nr. 

4597 din 29 septembrie 1877 fără observare. 

În urmare adunarea generală ținută în 28 ianuarie 1878 hotărî tipărirea statutelor în 

500 exemplare, ceea ce s-a și făcut încă în acel an în Blaj, deodată cu tipărirea a 500 de 

cărticele pentru membri. 

Totuși, în curând s-au impus noi modificări. Încă la 6 iunie 1878 consiliul hotărâse 

să se facă încheierea socotelilor numai o dată pe an pentru a evita îngrămădirea de lucru în 

cursul anului și a se conforma procedurii observate la institutele similare. În urmare Dr. Paul 

Tanco a propus adunării generale din 14iunie 1878 ca pentru viitor să se țină numai o adunare 

generală pe an, deoarece adunări generale extraordinare se pot ținea oricând. Fiindcă pentru a 

se putea hotărî acest lucru era nevoie de modificarea statutelor, iar acest obiect nu era cuprins 

în ordinea de zi, s-a amânat această schimbare pentru adunarea generală următoare. Aceasta 

s-a ținut în 2 februarie 1878. Cu acest prilej s-a introdus în art. 9 pasajul: „Membrii ordinari 

devin ca atari prin plătirea unei taxe pe care o stabilește consiliul din an în an”, iar art. 23 s-a 

modificat în sensul că „să se țină într-un an numai o adunare generală și anume la finea 

pătrarului I al anului următor”. S-a mai hotărât apoi ca „un membru fondator să nu poată 

eloca mai mult ca 4 părți fundamentale într-un an” și că „consiliul să nu fie silit a primi bani 

când va observa că aceștia se prea grămădesc”, dovadă de încrederea față de institut care 

crescuse în mare măsură în urma bunei conduceri. 

Aceste modificări au fost aprobate de tribunalul regesc din Bistrița cu nr. 3797 la 12 

iulie 1879. 

Până la 1877 nu se fac schimbări în conducere. La 1877 a fost ales dintre membrii 

consiliului Maxim Pop vice-director pentru trieniul 1877, 1878 și 1879. 

La 1880 casierul Dr. Paul Tanco, care pe atunci era sufletul societății, demisionă, dar 

consiliul îl rugă să rămână și mai departe la post. 

În 22 februarie 1880 se realeg N. Anton director; Dr Paul Tanco casier; Dr. I. Mălaiu 

controlor; Ioan Jarda secretar. 

În acest timp se completează aranjarea localului de bancă, comandându-se a doua 

casă de fier Wertheim, precum și sigiliile și tipăriturile care mai lipseau. 

Pentru a se judeca valoarea banului în acest timp și lipsa de numerar, amintim în 

acest loc că în vara anului 1878 i s-a întâmplat Societății să nu poată schimba o hârtie de 

1000 fl. în întreg Năsăudul. 

Încrederea în Societate creștea pe zi ce înainta, averea ei sporea văzând cu ochii: 

corporațiile și particularii fiind deplin convinși de siguranța oferită de „Aurora”, care da 

împrumuturi numai pe obligațiuni cu ipotecă și cu întabulare în rândul întâi, iar cele cu 

cavenți-solvenți numai în cazul dacă aceștia aveau „bonuri” la „Aurora”, își depuneau  tot  în  
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Monografia Societăţii de împrumut şi păstrare „Aurora” din Năsăud (1873-1923) 
 

mai mare număr capitalurile spre fructificare. Membrii vechi își plăteau foarte regulat cotele 

de 5, 3 și 2 florini. Repășirile erau foarte rare. Afară de aceasta se înscriau mereu membrii 

noi. Acești din urmă începuseră chiar să fie prea numeroși, astfel că adunarea generală de la 

22 februarie 1880 s-a văzut nevoită să ceară de la consiliu sistarea primirii de noi membri 

fondatori, rămânând să primească câte unul adunarea generală după modificarea art. 11 al 

Statutelor, iar în adunarea ge3nerală ținută în 20 martie 1881 se hotărî că: „Primirea de 

membri fondatori se sistează până când din bilanț nu se va arăta că prin repășirea membrilor 

vechi capitalul fundamental a scăzut sub 50.000 fl.”. 

Totuși din pricina că Societății i s-a abzis pe neașteptate suma de 46.785 fl. 87 cr. 

Din partea fondurilor școlare și a comunelor, care aveau nevoie urgentă de acești bani, s-a ivit 

pentru scurt timp o mică criză în acordarea de împrumuturi. În urmare consiliul Societății la 2 

februarie 1880 s-a gândit să intre în legătură cu filiala Băncii Austro-Ungare pentru a lua un 

împrumut de la aceasta. Dar unii membri s-au opus. 

În urma împrejurărilor arătate mai sus Societatea a trecut ușor peste această mică 

criză și fără ajutor străin. În 15 martie 1881 găsim chiar că consiliul hotărăște să-și pună noi 

agenți în comune pentru a o ajuta să-și plaseze capitalul și să câștige informații exacte despre 

starea materială a celor ce au trebuință de împrumuturi; agenților să li se distribuie gratuit 

decrete și declarațiuni de care se vor tipări 200 exemplare, precum și 3.000 cereri de 

împrumut. 

Anul 1881 a fost rău pentru țărani, recolta fiind slabă. În urmare cererile de 

împrumuturi din partea țăranilor, care aveau nevoie de credit, s-au înmulțit. Cu toate că 

Societății i s-a abzis odată considerabila sumă de 80.613 fl. 65 cr., a putut să satisfacă și 

nevoile țărănimii, dând împrumuturi la nu mai puțin de 655 inși, fără să procedeze3 în mod 

nemilos față de cei ce în urma împrejurărilor nu puteau să-și plătească datoria sau interesele 

la timp. Aceasta mulțămită faptului că mărindu-se încrederea în Societate, deponenții n-au 

încetat să-i încredințeze capitalurile spre fructificare. Între aceștia au fost chiar și țărani mai 

chiaburi, semn că și ei au început să înțeleagă în acest timp folosul caselor de păstrare publice 

și îndemâna ce li se face prin faptul că oricând pot să-și reprimească capitalul dacă au 

trebuință de el. 

Pentru a sprijini lățirea cărții românești în ținut în 8 aprilie 1883 Societatea hotărî să 

cumpere 25 acții a 25 fl. de ale societății „Concordia” pentru înființarea unei tipografii și 

librării în Năsăud la deschidere. La deschidere, i-a cedat acesteia două odăi gratuit pe timp de 

mai mulți ani (1884, 1885, 1886). 

Prin art. De lege XII din 1883 băncile au fost obligate să plătească 10% dare după 

interesele capitalurilor depuse. Având în vedere acest fapt, adunarea generală din 8 aprilie 

1883 a hotărât că, începând din iulie 1883, societatea va da ca interese după depozite numai 1 

1/2%, dar va plăti ea însăși darea ce se cuvine după interesele capitalurilor depuse, fără ca 

deponenților să li se facă vreo reținere; pentru corporațiunile morale, care vor dovedi că 

interesele după capitalurile lor sunt libere de această dare. Societatea va plăti ca și mai înainte 

6% ca interese. 

Cu sfârșitul anului 1883 Societatea încheia 10 ani de existență. Cu prilejul adunării 

generale ținute în 30 martie 1884 se putea constata cu oarecare mândrie că în cei 10 ani 

trecuți tovărășia s-a dezvoltat progresiv, luând avânt îmbucurător, așa că a ajuns să fie un 

factor însemnat în viața economică din ținut. Încrederea în puterea de viață și capabilitatea 

financiară a „Aurorii”, serviciul prompt atât față de datornici, cât și față de depozitari, au 

contribuit ca ea să ajungă un institut financiar foarte căutat pentru toate trebuințele 

populațiunii. Capitalul fundamental ajunsese la 84.651 fl. 06 cr., iar depunerile la frumoasa  
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sumă de 236.313 fl. 60 cr. 

 

3. Ani de criză 
 

Pentru trieniul 1883-85 s-au reales vechii conducători. Cu toată experiența trecutului 

însă și avură să se lupte în acest timp cu mari greutăți. În anul 1884 se ivi o grea criză de 

numerar. Consiliul îngrijorat hotărî în 20 martie 1885 să invite casierul să se îngrijească să 

câștige depozite ori să ia un împrumut până la suma de 10.000 fl. Unii membri însă s-au opus 

și acum pe motivul că nu e bine ca Societatea să se aventureze în afaceri, din care, în o criză 

așa de acută, poate să aibă mai curând pagubă decât câștigul pe care-l dorește. Scopul ei nu e 

câștigul cu orice preț, ci ajutorarea celor ce au nevoie cu mijloacele de care dispune. 

Această soluție nu a mulțumit pe membrii care doreau o circulație mai vie și astfel 

un câștig mai mare pentru Societate. În urmare, Ioan Nășcuțiu, Alexandru Șotropa și Gavrilă 

Manu, în adunarea generală de la 29 martie 1885, cerură modificarea statutului și 

transformarea Societății din tovărășie în societate acționară, propunând pentru acest scop 

convocarea unei adunări extraordinare, ceea ce s-a și hotărât. Totuși adunarea extraordinară 

nu s-a convocat urmând un nou an de criză și experiență. A rămas deci să se decidă în această 

privință în adunarea generală ordinară din 28 martie 1886. pentru aceasta consiliul a primit de 

a sa propunerea celor trei membri și a pregătit un proiect de concluz și altfel de statute. În 

adunare s-a discutat deocamdată numai proiectul de concluz, hotărându-se transformarea 

Societății din tovărășie (Genossenschaft) în societate pe acții cu capital acționar de 60.000 fl. 

Și fixându-se modalitatea subscrierii acțiilor, precum și a trecerii averii de la tovărășie la 

societatea acționară. 

Încercarea însă n-a reușit. În adunarea generală din 3 aprilie 1887 se comunică că 

tribunalul n-a aprobat transformarea și din această cauză consiliul s-a gândit la alte măsuri 

pentru a păstra bunul mers al Societății: „a cugetat că e în interesul Societății ca, având în 

vedere împrejurările actuale și în conformitate cu practica de până acum, să-i propună 

adunării generale unele modificări în statute”. Pentru acest scop s-a convocat o adunare 

generală extraordinară, dar nu s-a putut ținea,   neprezentându-se membrii în număr de-ajuns. 

Modificările s-au votat astfel numai în adunarea generală din 3 aprilie 1887. ele erau făcute în 

art. I 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 9, 10; II. 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21, 22. 

În tot acest timp de criză, deși adunarea generală din 29 martie 1885 autorizase 

consiliul ca în cazul unei eventuale îngrămădiri de bani să cumpere hârtii de stat, acesta nu s-

a putut gândi la așa ceva. Dimpotrivă, a trebuit să ia măsuri ca să poată satisface 

obligațiunilor de a plăti însemnatele sume ce i se cereau fără ca Societatea să sufere zguduire 

și fără ca să-și ruineze clientela țărănească, care cerea să fie păsuită și evitând împrumuturile 

de la alte bănci. 

 

4. Conflict între director și consiliu 
 

Împrejurările schițate mai sus au îndemnat Societatea să-și schimbe conducerea, 

punându-o în mâini mai energice. „Bunul nume al institutului trebuie păstrat, existența îi 

trebuie asigurată, alegându-se oameni care au și voia și tăria, și mai ales știința și experiența 

necesară pentru a menține reuniunea la nivelul la care s-a ridicat...”, se spunea în legătură cu 

adunarea generală din 3 aprilie 1887. vechea conducere se ferea de operații mari și  mai  ales  
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de operații nesigure. Nu acorda decât împrumuturi ipotecare. Nu lucra cu cambii. Deponenții 

n-aveau garanția necesară, capitalul fundamental putându-se schimba oricând. Între 

conducători nu era nici un specialist. Afară de aceea în vremea din urmă se înființaseră în 

ținut și alte societăți de felul „Aurorii”, care, deși la început operau cu capital mic, totuși se 

prevedea că cu timpul îi vor face concurență însemnată. În sfârșit chiar atunci a deschis 

Banca Austro-Ungară o filială în Bistrița, ale cărei afaceri le împlinea „Consorțiul de credit și 

anticipațiuni” din acel oraș. Prin acest fapt ținutul a ajuns în imediată atingere cu cel mai 

puternic institut financiar din țară. Atârna de înțelepciunea noului consiliu și de autoritatea 

direcțiunii putința de a intra în legătură cu acest centru financiar și de a paraliza astfel 

concurența care se ivi, ca Societatea să nu ajungă la răspântie. 

Pentru aceste motive s-au ales în adunarea generală amintită: avocatul Dr. Alexandru 

Larionesi director; Dr. Paul Tanco, Dr. Constantin Moisil, Ioan Jarda, Gavrilă Scridon, 

Octaviu Barițiu, Maxim Pop membri ordinari în consiliu; Simion Stoica, Leon Pavelea și 

Ioan Nășcuțiu membri suplinitori în consiliu; Teodor Rotariu, Iacob Pop, Petru Tofan membri 

ordinari și Liviu Mureșianu și Basiliu Șuteu membri suplinitori în comisiunea censurătoare. 

Constituindu-se consiliul, a ales de vice-director pe Dr. Paul Tanco și de secretar pe 

Ioan Jarda. În aprilie 1887 a fost ales de casier provizoriu, cu o remunerație anuală de 500 fl., 

Iosif Mihăilaș, care în aceeași zi a și fost introdus în oficiu și a făcut jurământul. Era singurul 

funcționar cu caracter permanent al Societății. Deocamdată, adică s-a constatat că aceasta n-

avea nevoie de alți funcționari. 

Noua direcțiune s-a arătat în adevăr la început foarte activă. Pentru ca să satisfacă 

trebuințele fondului școlar central pentru clădirea noului edificiu al liceului, care a abzis între 

capitalul pe care-l avea depus și a mai cerut și un împrumut de 1.000 fl., consiliul fără să facă 

uz de p. 3 al art. 70 din statute, dorind să ajute Fondul, contribuind în acest chip la asigurarea 

existenței unui institut de cultură de mare importanță în ținut, a cerut și a primit un împrumut 

de 30.000 fl. de la Hermanstadter Allemaigne Sparkassa din Sibiu pe lângă concurent și 

replătirea în rate lunare d câte 1.000 fl. 

Găsind apoi că de o vreme încoace capitalul fundamental crește mereu, în vreme ce 

depozitele scad, ceea ce produce împreună cu reducerea censului, o scădere a venitului, 

adunarea generală din 24 aprilie 1889 autoriză consiliul să studieze chestiunea și să prezinte 

un referat și propuneri concrete în adunarea generală de la începutul anului 1890. În această 

adunare care s-a ținut în ziua de 23 martie se modifică art. 10 din statute, stabilindu-se că „un 

membru nu poate depune mai mult de 20 de părți fundamentale și aconto acelora nu poate lua 

împrumut pentru că servesc de garanție”. Poate avea mai multe de atâtea prin moștenire, 

cesiune sau cumpărare. Se modifică și art. 12, fixându-se că „un membru fondator nu poate 

repăși din societate decât după 10 ani (nu după 3)...”. Dacă nu repășește însele de adunarea 

generală, se obligă implicit încă pe 10 ani. Aceste modificări au fost aprobate de tribunalul 

din Bistrița cu nr. 1277/1890. 

Se hotărî apoi ca adunarea generală poate stabili din timp suma până la care se poate 

urca capitalul Societății și poate sista depunerile în contul acestuia. În privința aceasta se luă 

chiar numaidecât o dispoziție de cuprinsul următor: 

„Se sistează depunerile din partea membrilor în contul capitalului fundamental până 

când prin eventuale repășiri suma acestuia nu se va reduce la 60.000 fl. Întrucât unii membri 

fondatori nu ar fi depus încă părțile fundamentale pe care erau îndreptățiți să le depună pe 

1890 în sensul statutelor și al hotărârilor adunărilor generale, o pot face aceasta până la 1 iulie 

1890”. 

S-a încercat și introducerea operațiunii cu cambii. Din aceasta s-a ivit însă un penibil  
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conflict între director și consiliu. Directorul, care era și avocat, utiliză acest ram de operațiune 

pentru a-și face venite personale, abuzând de împrejurarea că protestările trebuind să se facă 

la tribunal, deci în Bistrița, scăpă de controlul consiliului care n-avea putința să-i urmărească 

aici toți pașii. Afară de aceea nu observă taxele tarifare și toate procesele le purta ca avocat, 

nu ca director al Societății, căci sumele pe care le putea încasa în acest chip erau mai mari. 

Plângerile din partea clientelei se înmulțeau din zi în zi. 

În urmare, consiliul s-a văzut nevoit să se gândească la alcătuirea unui regulament 

intern în care să se fixeze drepturile și datoriile directorului, ale funcționarilor, membrilor în 

consiliul administrativ și comisiunea censurătoare. În ședința de la 7 aprilie 1890 la 

propunerea lui Ioan Ciocan a fost însărcinat cu compunerea regulamentului, Dr. C. Moisil, 

fixându-i-se pentru acest scop un termen de cel mult o lună. Deși proiectul era gata la 

începutul lui iulie 1890, ședința plenară pentru discutarea lui s-a convocat abia în 3 aprilie 

1891. În această ședință se alese din nou o comisiune alcătuită din Dr. Al. Larionesi, Ioan 

Ciocan, Dr. Paul Tanco și Ioan Jarda care, studiind proiectul, să prezinte o propunere 

definitivă. În sfârșit, în 28 aprilie 1898, regulamentul s-a votat, având să intre în vigoare de la 

1 mai 1891. Tot atunci, la propunerea lui Dr. C. Moisil, se alese o comisiune constatatoare din 

Dr. A. Larionesi, Ioan Ciocan și Oct. Barițiu pentru a pregăti un proiect cu privire la 

executarea dispozițiilor regulamentare care cereau hotărâri speciale. 

În 4 ianuarie 1892, împotriva opiniei directorului, consiliul hotărî să nu se mai 

intabuleze cauțiunile afară de cazurile speciale, pentru a-și cruța clientela de prea multe 

cheltuieli care intrau în buzunarul directorului. 

În 21 martie 1892 se hotărî să nu se mai ia taxa de membru și taxa directorului 

pentru actul eliberat datornicului când ridică a doua oară și a treia oară banii votați ca 

împrumut. 

Măsurile luate însă n-au dus la scop. N-au ajutat nici o seamă de modificări făcute în 

statute. Directorul Larionesi și-a continuat operațiile nestânjenit și mai departe. În ianuarie 

1893 el acordă lui Ițig Neumann un împrumut de 6.000 fl. fără să aibă autorizația consiliului. 

Consiliul atunci hotărî să nu mai iasă nimic din casă fără contrasemnarea lui Dr. P. Tanco și I. 

Jarda. 

A trebuit să vie adunarea generală din 2 aprilie 1893 ca să pună capăt luptei dintre 

consiliu și director, desărcinându-l și alegând în locul lui pe Octaviu Barițiu. 

Fostul director a încercat să se răzbune pentru această înlăturare. Când Societatea l-a 

provocat în 8 aprilie 1893 să predea în timp de 8 zile actele care priveau pe „Aurora” și să 

facă un raport amănunțit despre procesele pe care le purta în numele acesteia, când i s-a 

comunicat judecătoriei că Larionesi nu mai are autorizația să reprezinte Societatea, el a 

răspuns prin un proces împotriva administrației „Aurorei”. În 18 aprilie 1893, Larionesi încă 

nu făcuse predarea cerută cu zece zile mai înainte. În 29 aprilie Larionesi ceru 800 fl. pentru 

purtarea proceselor. Societatea a hotărât să nu-i plătească decât în baza deciziunilor 

judecătorești pe care-l invită să le arate. Numai în 23 septembrie 1893 își trimise Larionesi 

răspunsul cu actele necesare pentru ca incidentul să se închidă. 

În 4 aprilie 1900 găsim însă alcătuindu-se încă o dată o comisie compusă din Dr. P. 

Tanco și G. Pletosu pentru limpezirea finală a afacerilor pendente ale fostului director 

Larionesi. 

Experiența cu directorul „specialist” a determinat Societatea de o parte să nu mai 

lucreze cu cambii, nefiind pregătită deajuns pentru acest fel de operațiune și neavând nici 

cărțile necesare, de altă parte să nu angajeze avocat în serviciul său în mod stabil. Procesele 

mai încurcate să se predea unui avocat, deocamdată lui Dr. D. Ciuta care, însă va trebui să se  
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îndestulească cu ceea ce i se lichidează judecătorește și să nu pună în socoteala „Aurorei„ ori 

a partidei cheltuielile făcute din greșeală; pentru corespondență să nu socotească cheltuieli, în 

procese să aleagă calea cea mai dreaptă și mai puțin costisitoare, să nu primească procese 

contra „Aurorei” și despre stadiul proceselor să raporteze din timp în timp, fără a lua pentru 

aceasta remunerație deosebită. 

Dintre celelalte amănunte petrecute în acest interval mai relevante sunt următoarele: 

În 31 martie 1892 consiliul hotărî să cumpere hârtii de răscumpărare a regalului în 

preț nominal de 15.000 fl. cu suma de 1486 fl. 35 cr. 

Pentru a-și asigura o garanție în cazul că Societatea ar fi nevoită să ajungă repede și 

ușor la bani, în 6 iulie 1893 consiliul a decis să cumpere hârtii de valoare încă de cam 20.000 

fl. Se întâmpla, adică, uneori că fiind anul rău, țăranii nu-și puteau plăti cametele din pricina 

aceasta se ivi nevoia de bani, iar Societatea nu voia cu nici un preț să-și ruineze clientela cea 

mai prețioasă. 

Pentru a încuraja întreprinderile românești și propășirea în noua direcție a ținutului, 

în cursul anului 1893 „Aurora” cumpără 19 acțiuni de-ale societății „Hebe” care avea să se 

îngrijească de întemeierea unei stațiuni balneare potrivite în Sângeorzul-românesc și de 

exploatarea apei minerale de acolo. 

În toamna anului 1893 se ținu în Năsăud adunarea generală a „Asociațiunii pentru 

literatura și cultura poporului român”. În 21 octombrie 1893 consiliul hotărî ca „Aurora” să 

se facă membru fondator al acesteia plătind taxa de 200 fl. În același timp hotărî să ia parte la 

acoperirea cheltuielilor împreunate cu aranjarea festivității cât ce va cunoaște venitul de care 

dispune. Până atunci va contribui cu oarecare sume considerate ca avans. 

 

5. Revenire la normal și prosperare 
 

După 7 luni de funcționare directorul Oct. Barițiu se îmbolnăvi greu. El fu substituit 

de Dr. Paul Tanco. Barițiu demisionă în 25 martie 1894, iar în adunarea generală ținută cu 

câteva zile mai târziu fu ales director vice-directorul Dr. Paul Tanco. 

Prin ajungerea lui Tanco în fruntea „Aurorei” se începe o nouă eră de prosperare și 

bunăstare. La propunerea lui în ședința din aprilie 1894 se iau o serie de hotărâri principale 

menite să dea o nouă îndrumare dezvoltării „Aurorei”. Mai întâi se fixează drepturile și 

datoriile directorului, ale consiliului și comisiunii censurătoare. Directorul se mulțumește cu 

leafa anuală de 400 fl. Renunță la hârtia de scris, dar în schimb cere să se angajeze un 

cancelist ale cărui îndatoriri iarăși se fixează. Cancelistul va face parte din comisia specială 

de 2 membri, care are leafă anuală de 120 fl. În urmare o parte din leafă își va primi-o din 

fondul comisiunii speciale. Se fixează un curs special al lucrărilor, se distribuie munca între 

persoanele angajate, fără ca să fie împiedicate în alte ocupațiuni ale lor, dar nici interesele 

Societății să nu sufere. Se decide că „societatea trebuie să contribuie în viitor în mod 

permanent pentru scopuri culturale, fără însă ca prin aceasta să se angajeze izvoarele ei de 

venit de până aci, ci numai acelea ce-i stau la dispoziție consiliului după normele în vigoare. 

O parte a venitului din taxele de scris se va meni pentru acest scop”. Pentru a preveni orice 

eventualitate Societatea trebuie să-și întemeieze și alte fonduri de rezervă decât cel ordinar, 

precum și o seamă de fonduri cu menire specială. Fără îndoială cel mai mare merit al 

directorului Tanco a fost, afară de uriașa muncă săvârșită în chip absolut dezinteresat, mai 

ales acela de a fi urmărit necontenit înzestrarea Societății prin fonduri. Fondul de rezervă 

special II, menit să ajungă fond de pensiuni, s-a creat chiar în această ședință. 
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Constituindu-se consiliul, s-a ales vice-director I. Ciocan care, mutându-se la 

Budapesta la 15 aprilie 1899, și-a cedat locul lui Iacob Pop care, fiind pensionat, avea mai 

mult timp disponibil pentru a se ocupa de afacerile Societății. 

Cancelist a fost ales Ioan Pop, iar de la 28 septembrie 1895 Vasile Pop. 

Cu ocazia adunării generale din 25 martie 1894 s-a repetat din mai multe părți 

dorința de a se transforma Societatea din „tovărășie” în „societate acționară”. În urmare, în 4 

noiembrie 1894 se alese o comisiune compusă din Dr. Paul Tanco și Ioan Ciocan, ca să 

studieze chestiunea din nou și să refereze. Comisiunea a luat informațiile necesare și a 

pregătit un raport despre rezultatele la care a ajuns: cred că între împrejurările de atunci 

transformarea nu se putea face fără lichidare, iar lichidarea în regulă nu putea să fie în 

interesul Societății. Astfel transformarea s-a amânat și de astă dată până la vremuri mai bune. 

În 15 aprilie 1899 „Aurora”, luând act că în Năsăud se proiectează înființarea unei 

noi case de păstrare, aceasta pe acțiuni, având să se numească „Mercur”, fără a se teme de 

concurență, dimpotrivă bucurându-se că prin întemeierea noii societăți se vor putea satisface 

trebuințele celor ce aveau nevoie de împrumuturi cu cambii, hotărî să subscrie și ea acțiuni. 

Tot în acest an au cumpărat și 20 acțiuni de la „Comerciantul” și anume din fondul 

special de rezervă II. 

La 1 ianuarie 1900 membrul Iosif Luchi propuse să se edifice și mobileze pe terenul 

grădinii Societății un pavilion cu suma de 4.700 fl. care ar fi fost să se voteze din fondul de 

rezervă. Consiliul a respins această propunere deoarece localuri potrivite pentru casă de cetire 

ori club de petrecere existau în Năsăud, iar clădirea proiectată ca întreprindere de 

speculațiune împreunată cu rizic era în contrazicere cu menirea fondului de rezervă. 

În urma abzicerii neașteptate a importantei sume de 47.917 fl. La 1 aprilie 1900, 

Societatea fu nevoită acum, mai întâi, să ia un împrumut cu lombard. 

În 9 iunie 1900 se ținu o ședință plenară importantă pentru observațiile făcute de 

comisiunea censurătoare și măsurile de îndreptare luate. 

S-a avut în vedere mai ales încasarea intereselor restante, care se urcau la sume 

foarte mari. Casierul a fost însărcinat să pregătească fără amânare un tablou al datornicilor cu 

cambii, unul al zălogurilor și al hârtiilor de valoare cal Societății. 

Tot atunci s-a hotărât să se abscrie datoria de 120 fl. a mai multor cărturari 

năsăudeni, pe care o luaseră cu prilejul înmormântării fostului căpitan districtual și director al 

„Aurorii” Bohățel și care trebuia să fie acoperită prin colectă, dar nu s-au adunat decât 35 fl. 

Se regulă apoi chestiunea informatorilor. În sfârșit, fiindcă regulamentul pentru 

afacerile interne în unele părți ale sale nu mai corespundea împrejurărilor schimbate, s-a 

hotărât să fie supus unei revizuiri, iar pentru acest scop s-a ales o comisiune compusă din Dr. 

P. Tanco, G. Scridon și Gr. Pletosu, ca să propună modificările necesare. 

În o nouă ședință ținută în 16 martie 1901 această comisie își prezentă referatul care 

fu primit cu unanimitate și dus înaintea adunării generale. 

În ședința de la 9 februarie 1901 se ceti o scrisoare bine întemeiată a membrului Dr. 

Leon Scridon, în care propunea să se pună operațiunile pe alte baze, introducându-se cambiile 

și alegându-se un contabil cu pregătirea necesară începând cu 1 ianuarie 1901. Propunerea a 

fost dată directorului Dr. P. Tanco și membrului Gr. Pletosu, atunci, înmulțindu-se lucrările de 

cancelarie, a fost ales pensionarul Ioan Bodescu ca al doilea cancelist cu leafă lunară de 40 

cor., urcată de la 1 iulie 1901 la 50 cor. 

La 9 aprilie 1901 directorul Dr. Paul Tanco referează că starea Societății permite ca 

să se dea 6% interese după depunerile membrilor fondatori, cu toate că de la Societate s-au 

ridicat însemnate sume din depuneri, de o parte în urma depresiunii economice care dăinuia  
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în țară de câțiva ani, de altă parte având comunele bisericești trebuință de bani pentru clădirea 

bisericilor din Salva, Hordou, Telciu, Rebrișoara și Rebra-mare. Același etalon s-a stabilit și 

pentru fundațiunile culturale, după bunul obicei al „Aurorii” care, totdeauna, le-a oferit 

acestora 1/2% ori cu 1% mai mult decât celorlalți deponenți. 

În 4 iulie 1902 „Aurora” se înscrie membru fondator al Societății de lectură „Petru 

Maior” din Budapesta plătind taxa de 100 cor. În 6 septembrie 1902 consiliul hotărâ să înscrie 

Societatea „Aurora” ca membru fondator la „Societatea pentru fond de teatru român” care 

tocmai își ținea adunarea generală în Bistrița plătind taxa de 200 coroane. 

Cum vedem, Societatea se dezvoltă liniștit și sigur sub conducerea înțeleaptă a noii 

direcțiuni. În raportul de gestiune pe 1903 se putea constata cu bucurie că „Aurora” a ajuns să 

aibă o frumoasă avere care, afară de faptul că împrumuturile sunt asigurate prin întabulațiune, 

contribuie și ea ca garanția oferită depozitarilor și eventualilor creditori să crească. 

Totuși un incident neplăcut tulbură un oarecare timp mersul liniștit al Societății. În 

legătură cu urcarea remunerației membrilor din consiliu și comisiunea censurătoare 

întâmplată în adunarea generală din 20 martie 1904, membrul Iosif Luchi anunță protest, pe 

care îl și înaintă tribunalului prin un avocat. În același timp își cuprinse învinuirile aduse 

direcțiunii în o foaie volantă pe care o trimise tuturor membrilor Societății în 20 aprilie 1904. 

consiliul a răspuns prin un memoriu tipărit, în care își apăra punctul de vedere și convocă o 

adunare generală extraordinară pentru a pune la ordinea zilei chestiunea votului de încredere. 

Luchi făcu o întâmpinare împotriva acestei convocări. Cu toate acestea adunarea s-a ținut în 9 

octombrie 1904. ea primi memoriul direcțiunii și al consiliului de al său și aprobă gestiunea 

acestora. Reprobă procedura lui Luchi care rămase să fie exclus din Societate în sensul art. 16 

și 18 b din statute și în conformitate cu $ 235 din art. de lege XXXVII din 1875 în cazul că și-

ar continua acțiunea defăimătoare și distructivă îndreptată împotriva „Aurorei”. În urma 

reacțiunii energice a directorului și consiliului, Iosif Luchi a fost silit să-și retragă procesul 

care era să se pertracteze în ziua de 21 decembrie 1904. 

După închiderea acestui incident Societatea își continuă mai departe munca liniștită. 

În ședința Consiliului de la 30 mai 1905 se hotărî ca „Aurora” să intre în asociația 

băncilor române, având să se facă de urgență anunțarea intrării, mai ales fiindcă tocmai atunci 

se încheia semestrul I din acel an de gestiune. Intrarea cu toate acestea nu s-a făcut decât în 

1923 după transformarea în societate acționară. 

Deoarece în felul cum se proceda mai înainte moșiile licitate nu aduceau nimic 

Societății, în ședința de la 14 august 1905 consiliul hotărî: 

1. Să se ia dispoziții pentru a avea o evidență clară despre posesiunea institutului să-i 

aducă câștigul cuvenit, ele nu vor mai lăsa vechilor proprietari fără arendă. 

2. Întrucât s-ar ivi cazuri ca vechii proprietari ar dori să le răscumpere, să li se dea 

un termen până la care o pot face aceasta și după care institutul e liber să dispună și în alt chip 

de ele. 

Anul 1905 a fost un an de criză pentru Societate. Aproape de la începutul anului și 

mai ales din luna martie, când a intrat în vigoare convențiunea comercială cu Germania, 

prețul vitelor s-a urcat   într-un chip neobișnuit și această împrejurare le-a făcut cu putință 

plugarilor din ținut să se desărcineze în mare parte, achitându-și împrumuturile. 

Tot în primăvara acelui an s-a început și clădirea căii ferate Beclean – Rodna. De pe 

urma despăgubirilor acordate pentru terenurile expropriate asemenea s-au vărsat sume 

însemnate, parte ca replătiri de capitaluri, parte ca depuneri spre fructificare. 

Aceste împrejurări au pricinuit o inflațiune de numerar la institut, adăugându-se și 

faptul că banul, în lipsa clienților obișnuiți, era puțin căutat, iar la alt fel de clienți nu se putea  
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eloca cu siguranța pe care o cerea tradiția „Aurorei”. 

Consiliul s-a simțit îndemnat deci să investească o parte a capitalului în realități prin 

cumpărarea mai multor case în piață, la locul de frunte și valoare. 

În 4 iunie 1907 „Aurora” subscrie 10 acții la „Banca populară” din Zagra, iar în 21 

mai al aceluiași an se înscrie membru fondator al gimnaziului din Brad plătind taxa de 200 

cor. 

Dar în curând împrejurările s-au schimbat. Anul care urmează e caracterizat prin o 

criză rezultată din lipsa de numerar. Această criză și-a luat începutul în america și s-a întins 

apoi asupra continentului nostru. Asupra „Aurora” ea n-a avut influență directă, dar a 

influențat în mod indirect întrucât deponenții, mai cu seamă țăranii, și-au scos depunerile 

pentru a le investi în pământ, vânzătorii neavând alt mijloc de a-și plăti datoriile cambiale. 

În ședința de la 22 martie 1908 se luară precauțiile necesare, autorizându-se cererea 

un împrumut de 100.000 cor. 

Criza a dăinuit și în anul 1909, când un mare număr de debitori au rămas restanți cu 

interesele, fiind târgurile oprite din pricina epidemiilor de vite și oi care au bântuit pe întreagă 

Valea Someșului de sus, mai ales în Rebra, Rebrișoara, Salva, Hordou, Telciu și Mititei. De 

altă parte pe Valea Ilvei, în Leșu, Poiană și Măgură nu li s-au plătit terenurile expropriate 

pentru calea ferată. A trebuit deci să se acorde amânări pentru a nu păgubi pe clienți care nu 

erau vinovați că nu-și puteau face plățile la timp. 

Situația a rămas neschimbată și în 1910. În cursul anului următor însă țăranii și-au 

revenit. S-au replătit sume însemnate astfel că plasarea banilor pe lângă ipoteca pupilară a 

fost foarte anevoioasă și consiliul administrativ al „Aurorii” s-a aflat îndemnat, chiar și din 

punctul de vedere al mobilității, să investească o parte din capitalul disponibil cumpărând 

efecte de stat în rentă ungară în valoare nominală de 70.000 cor. În același timp a subscris 10 

acții la „Maramurășiana”, 5 acții la „Banca Generală” și 2 acții la „Luncana”. 

În preajma războiului balcanic, deci destul de curând, efectele în rentă ungară 

începură să se deprecieze. În 20 ianuarie 1912 consiliul hotărî să acopere în bilanț diferența 

de curs a acestora (5,70% pentru 62.000 cor. = 3.434 cor.) din al doilea fond special de 

rezervă, care în 1911 adusese un venit de 3.961 cor. 63 fil. 

În 23 martie 1912 consiliul hotărî să prezinte din nou adunării generale, care era să 

se țină a doua zi, o propunere în privința transformării institutului din „însoțire” sau 

„tovărășie” în „societate acționară”, întrucât cât se părea că ar fi de astă dată mai multă 

nădejde de izbândă. Adunarea generală primi propunerea consiliului și enunță principial 

transformarea, îndrumând consiliul să facă pregătirile necesare până la adunarea generală cea 

mai apropiată, să alcătuiască pregătirile necesare până la adunarea generală cea mai 

apropiată, să alcătuiască statutele și să ceară învoirea în scris de la toți membrii. Tribunalul 

regesc din Bistrița însă, cu nr. 1804 de la 21 aprilie 1912, nu aprobă această hotărâre. Se 

convoacă o nouă adunare generală pentru ziua de 23 iunie 1912 și se făcu un protest, dar și de 

astă dată tribunalul, cu nr. 3687-1912, nu aprobă punctul privitor la transformare. 

Cum se vede din raportul directorului prezentat în ședința din 25 februarie 1914, în 

anul 1913 a intrat „Aurora” mai întâi în legătură cu banca Austro-Ungară prin contragerea a 

două împrumuturi lombard în sumă de 35.000 cor., din care încă în cursul aceluiași an s-au 

replătit 18.000 cor., rămânând să se restituie în cursul anului următor restul de 17.000 cor. 

În aceeași ședință s-a discutat din nou chestiunea efectelor de stat și s-a găsit că, cu 

toate că în bilanțul anului 1913 se observă la această o pierdere de 1.886 cor., totuși trebuie să 

se mai cumpere rentă ung. Cu 4% în valoare nominală de 100.000 cor., avându-se în vedere 

revizuirea legii comerciale, care avea să impună institutelor de bani investirea în rentă de stat  
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a unei sume proporționale cu depunerile pe care le aveau. 

Încheind acest capitol din istoria „Aurorei”, se poate constata că în tot timpul celor 

douăzeci de ani pe care-i cuprinde, ea s-a dezvoltat încet, dar sigur. Deși a fost împiedicată în 

dezvoltarea sa de cei ce n-aveau interesul ca un institut financiar românesc să prospereze, ea a 

progresat mereu, învingând toate greutățile financiare, care stăpâniseră în mai multe rânduri 

toate piețele interne și externe. Asupra „Aurorei” acestea n-au avut o influență prea mare, 

deoarece ea lucra cu banul propriu și nu era angajată în nici o direcție, în nici o formă și sub 

nici un titlu. Societatea a satisfăcut cu ușurință nevoile clientelei sale țărănești, mulțămită 

încrederii deponenților care a crescut mereu pentru motivul că banii le erau plasați în deplină 

siguranță. Chiar și organele oficiale ale statului, care nu sprijineau altfel, cum am amintit, 

acest institut românesc, îl înștiințează în câteva rânduri că sedria orfanală dorește să depună 

bani la „Aurora”. 

 
 

 
 

Primul director al Băncii „Aurora” 
 

 

 

 

 

 

https://biblioteca-digitala.ro



Pisanii Sângeorzene Martie 2018 

 

 
24 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Scrisori din anii  
Primului Război Mondial 

 

https://biblioteca-digitala.ro



Pisanii Sângeorzene Martie 2018 

 

 
25 

 

 

Scrisori din anii  
Primului Război Mondial 

 

 

ALEXANDRU DĂRĂBAN 

 

 

Primul Război Mondial a rămas în istorie ca unul dintre cele mai sângeroase 

conflagrații din istorie. Şi pe bună dreptate. Milioane de soldați şi civili au murit în acest 

conflict, iar condițiile de luptă erau foarte grele. 

Primul Război Mondial sau „Marele război” a fost cel în urma căruia omenirea s-a 

transformat profund. Conflictul a însemnat şi cea mai mare desfăşurare de forţe umane şi 

materiale şi s-a terminat, aşa cum se întâmplă de obicei, cu învingători şi învinşi. Însă 

traumele au fost aceleaşi, ele i-au unit pe adversari şi au făcut ca momentele de umanitate să 

aibă o încărcătură şi mai emoţionantă.  

Corespondenţa reprezintă o sursă extrem de importantă pentru a vedea care au fost 

trăirile şi situaţiile celor care au plecat pe front. 

Nu este niciun secret că marile victorii se construiesc cu efort şi sânge. Iar 

corespondenţa militarilor români din Primul Război Mondial confirmă acest adevăr pe deplin. 

Printre combatanţii Primului Război Mondial s-au aflat şi mulţi sângeorzeni. 

Dovezile, sub forma unor cărţi poştale, se găsesc în fondul întocmit de către specialiştii de la 

Serviciul Judeţean al Arhivelor Naţionale Bistriţa-Năsăud. Fondul poartă denumirea de 

„Învăţător Ioan Marcu”, deoarece toată corespondenţa trimisă de pe front de către soldaţii 

sângeorzeni îi era adresată învăţătorului din Sângeorgiul-Român. Cu totul surprinzător este şi 

descoperirea făcută de către specialiştii de la arhivele bistriţene, în special a doamnei Dana 

Văran, a acestor corespondenţe de pe front între soldaţii sângeorzeni şi învăţătorul lor din sat, 

Ioan Marcu. 

Învăţătorul Ioan Marcu s-a născut la 4 octombrie 1866 în comuna Bistra, judeţul 

Turda. Părinții săi, Gheorghe Marcu şi Sofia Bistrai, nepoata lui Avram Iancu, au fost țărani 

cu stare materială bună. După mamă, a fost strănepot al „Regelui Munților”. Studiile primare 

le-a făcut în Bistra, iar pe cele secundare la liceul românesc din Blaj, unde a terminat şi 

Școala normală. A fost un elev sârguincios şi inteligent, de aceea, îndată ce a obţinut diploma 

de învăţător, mitropolitul Vancea, de pe atunci, l-a trimis la şcoala din Pata, judeţul Cluj, iar 

după aceea la Ghimeş-Făget din judeţul Ciuc. Aici a muncit patru ani pentru reromânizarea 

românilor secuizaţi. Cu 1 septembrie 1890 a fost numit la Şcoala primară din Sângeorz-Băi, 

judeţul Năsăud, unde a servit fără întrerupere până la 1 septembrie 1926 când, după o muncă 

dăscălească de 41 de ani, a trecut la pensie. După război i s-au oferit posturi înalte în 

învăţământul primar, a preferat, însă, postul de director la şcoala căreia i-a închinat cei mai 

frumoși ani din viaţă. Pe lângă munca din scoală, învăţătorul Ioan Marcu a mai dezvoltat o 

frumoasă activitate şi pe peren cultural şi economic. Astfel, a înființat în Sângeorz-Băi 

„Reuniunea de cetire şi cântări” care dispune de local propriu, a înjghebat o trupă de actori, a 

fost casierul comitetului bisericesc, a stăruit din răsputeri pentru ridicarea noului edificiu al 

şcoalei primare, a fost şeful pompierilor voluntari, a condus ani de-a rândul Societatea 

„Hebe”, a luat parte la înfiinţarea  băncii  populare  „Izvorul”, a   fost   membru  în   consiliul  
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comunal şi membru credincios al Partidului Naţional-Ţărănesc (P.N.Ţ.). Pentru faptele lui 

mari şi sufletul său nobil, a fost stimat şi apreciat de foarte multă lume
1
. 

A fost căsătorit cu Elisabeta, născută Pop, având trei fii: Tiberiu, preceptor la 

Beclean, Traian, controlor fiscal la Alba-Iulia şi Liviu, student la medicină în Italia. 

Învăţătorul Ioan Marcu a murit, după o boală îndelungată, în 20 august 1935 în locuinţa sa 

din Sângeorz-Băi, în etate de 69 de ani
2
. 

În acest număr vom da publicităţii corespondenţa purtată Alexandru Alexi din 

Sângeorz-Băi, aflat pe front, cu învăţătorul Ioan Marcu cu care într-o relaţie de rudenie.  

În Sângeorz-Băi este obiceiul, până şi în zilele noastre, ca la nunta mirilor cei care 

cunună să fie naşii. În schimb, când apare primul născut, se desemnează „moşii” care au rolul 

de a fi şi ei martori la botezul celui născut. Nu trebuie făcută confuzia cu „moaşa sătească” 

cea care era un aşa-zis „cadru medical” ce asista la naşterea propriu-zisă. Părinţii celui 

botezat erau numiţi „nepoţi”. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Facsimil nr. 1 
 

Stimate moşule, 

Printre toate năcazurile militare îmi ieu libertatea de a vă încunoștința şi pe    D-

voastră despre mine, eu al d-voastră nepot, mă aflu în Morosvalelhey la honved 9 artilerie. 

Am fost şi pe la Lugoj dar ne-a trimis îndărăpt aici, apoi pregătirile sunt mari, furnicar de 

oameni şi de cai, nu se ştie când plecăm poate către Galiţia. Dumneavoastră ce mai faceţi, 

sunteţi cu toţii bine, ce ştiri mai vin, de pace nici vorbă. Serbia e ocupată de ai noştri, a intrat 

legea militară peste tot sau nu de pe aici o mulţime de ţivili (civili, s. n.) la lucru de aceea 

care nu au fost soldaţi. E dureros, dar sănătos vorba ceia. Te rog moşule să spui la toţi domnii 

complimentele mele, asemenea salut mâna Moşii. Vă doresc tot binele la întreaga familie, eu, 

slavă lui Dumnezeu sunt sănătos, apoi lucru avem destul sunt iar socaci (bucătar, s. n.), dar 

avem o mulţime de oameni şi trebuie să împăcăm pe toţi. De cumva veţi îndura să-mi scrieţi 

pe adresa din faţă (Facsimil nr. 1) 

Dorindu-vă tot binele, al vostru nepot, Alexandru
3
. 

                                                 
1
 Săptămâna, Bistriţa, Anul VIII, 1935, nr. 266 (duminică 1 septembrie), pp. 2-3. 

2
 Ibidem. 

3
 Serviciul Judeţean al Arhivelor Naţionale Bistriţa-Năsăud (SJANB-N), Fond personal Ioan Marcu, 

Corespondenţa cu Alexi Alexandru (nepot), 1914-1916 (Facsimil nr. 2). 
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Facsimil nr. 2                                                               Facsimil nr. 3 
 
1914  XII/7 dec. 

Stimate Moşule şi moaşă 

 

Printre toate greutăţile care ne apasă în acest cumplit război mă năzuiesc a vă 

răspunde. Veţi şti că eu până în ziua de astăzi sunt în viaţă şi sănătos slavă lui 

Atotputernicului Dumnezeu. D-voastră ce mai faceţi sunteţi cu întreaga familie sunt foarte 

supărat că de când am plecat din Oşolhei nu am primit nici un răspuns de acasă de aceea te 

rog mult ca pe un părinte bun şi te interesează a-mi răspunde pe adresa din faţă poţi să-mi 

scrii epistola închisă că şi aici capătă dacă e adresată bine voie bună la toţi. Am şi conversat 

noi, multe v-aş putea scrie, dar nu-i iertat. Noi suntem pe un vârf de munte de vreo 4 zile nu 

ştiu cât vom mai sta pe aici că-mi……… mai departe voie bună şi vă salut pe toţi cu dor, al 

vostru nepot 

Alexandru Alexi
1
. 

                                                 
1
 Ibidem, Facsimil nr. 3. 
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Facsimil nr. 4 
 

 

915/17 Aprilie 

 

Iubiţilor şi doriţilor mei Moşi, stimată familie 

 

La corespondenţa d-voastră din 9 IV vă răspund cu aşa mai bună voinţă făcându-vă 

mai întâi cunoscut că mă aflu sănătos. Laudă Atotputernicului Dumnezeu, apoi de aici multe 

v-aş putea scrie dar nu-i iertat să povestesc mai încă mai pe larg. Îmi aduc aminte de ce 

spurcată ripostă că 2 sau 3 ani mai înainte, căci au sosit zilele suferinţelor când e criza cea 

mai mare şi mai cu samă a traiului ceia ca bază, noi până acum tot mai căpătăm cele 

trebuincioase pentru hrană. Dar pe încet ce simţim că ce aproape şi de noi oarecare, de toate 

celea ne pare bine de sfaturile cele înţelepte care faceţi pentru ajutorinţa celor mai necăjiţi. Cu 

lucru deci te-oi ruga pentru soţia cu ajutorul de stat cum se poate de nu a căpătat nimic. Eu 

am făcut paşii de lipsă şi dacă nu s-a isprăvi. Voi mai proba la altă instanţă, te rog, de bună 

voinţă aş răspunde. Mai departe complimente şi salutări doriţilor mei moşi şi stimată familie, 

al vostru nepot, 

Alexandru
1
.  

                                                 
1
 Ibidem, Facsimil nr. 4. 
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Facsimil nr. 5. 
 

915/19 August 

 

Prea mult doriţilor şi stimaţilor mei Moşi 

 

Am auzit odată un preot spunând o predică cu cuvintele „Nu este mai mare durere ca 

durerea mea”, aceste cuvinte au o însemnătate şi pentru mine şi în special pentru soţia mea, 

fiindcă mi-a ajuns vestea că buna noastră mamă soacră a repausat şi cu durere la inima mea şi 

mai cu seamă că în această vreme când mai bine de un an de zile nu mi-am văzut familia mea 

dorită, ah şi dureroasă este despărţirea, numai acela o simte cei care s-au despărţit şi mai cu 

seamă că m-am despărţit de iubita noastră soacră. Mamă care a fost talpa căsii, nu poci să zic 

mai mult decât Dumnezeu să o ierte şi să o hodinească că întru adevăr bună mi-a fost. 

Apoi mă întorc cu cea mai adâncă mulţămită d-voastră iubiţilor mei care aţi luat 

parte şi aţi ajutat la înmormântarea scumpei noastre mamă soacră. Veţi şti doriţii mei că eu 

sunt bine şi sănătos până în ziua de astăzi mulţămită lui Dumnezeu de ce ne-a rânduit. D-

voastră ce mai faceţi şi cum vă aflaţi şi ce noutăţi, nu auziţi de pace. Vă salut cu iubire salut 

mâna moaşei, al d-voastră nepot, supărat 

Alexandru
1
.  

                                                 
1
 Ibidem, Facsimil nr. 5. 
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Facsimil nr. 6 
 

915.2.XII 

Stimate Moşule şi Familie! 

 

Veţi şti că până în ziua de astăzi sunt bine şi sănătos fiind iar la slujba mea ca mai 

înainte. 

Pe aici e ger şi vreme uscată. Cu lupta stăm bine, mai bubuie în dreapta şi în stânga 

câte un granat. D-voastră ce mai faceţi, ce mai e nou. Ne-am trecut urlabul ca un vis plăcut. 

Din toate nu ne-ar fi rău dacă nu ar fi aşa frig. 

Salutări şi voie bună la toţi domnii şi la toţi ai mei, al d-voastră nepot 

Alexandru Alexi
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Facsimil nr. 7 

                                                 
1
 Ibidem, Facsimil nr. 6. 
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915.31.XII 

Iubite Moşule şi stimată familie! 

 

Coresp. d-voastră din 22 l.c. iacă vă răspund mai întâi cu mulţămită pentru bunele 

voastre voinţe văzând că vă gândiţi şi la sortea noastră. Eu8 din mila Atotputernicului 

Dumnezeu mă aflu în viaţă întreg şi sănătos. Trecând iar prin o vremea grea înţelegeţi, dar 

până acum cu izbândă. Apoi vremea şi pe aici e cam molatică, omăt, nori, fără tină. Apoi 

crăciunul statului l-am petrecut destul de bine, am căpătat şi plăcinte, pipe, tabac, colaci, am 

trăit ca peştele în apă. Nu ştiu pe ale noastre sărbători cu ce ne-om omeni, vom vedea, ştiu că 

numai d-voastră la ospăţul d-lui farmacist veţi fi tractat sau veţi trata potrivit, nouă de nu mai 

bine, de bună samă, mai dorindu-vă sărbători fericite şi Anul nou cu belşug şi bucurii, la 

mulţi ani. Salutându-vă cu dor nepotul d-voastră, 

Alexandru
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Facsimil nr. 8 
 

Stimate şi iubite Moşule          26.I. 916 

 

Am primit o carte poştală din 17.I pentru care foarte vă mulţumesc că pe lângă toate 

lucrurile multe de le aveţi totuşi vă năzuiţi a-mi scrie spre mângâiere încă. Eu de altcum sunt 

bine şi sănătos şi nu merge aşa rău, numai ploaia cu bucăţi de fier de n-ar fi apoi ce să facem 

suntem învăţaţi cu toate. Apoi deşi nu suntem în voie bună, dar moartea Prea Sfinţiei sale 

Episcopului Hossu ne-am supărat şi mai mult. Dumnezeu să-l odihnească. Că ziceţi măcar de 

lemne mai lucrez aş face meteri. Suntem tot aici. Al d-voastră vă salut cu dor pe toţi familiar 

nepot, 

Alexandru
2
. 

                                                 
1
 Ibidem, Facsimil nr. 7. 

2
 Ibidem, Facsimil nr. 8. 
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        Facsimil nr. 9                                                          Facsimil nr. 10 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Facsimil nr. 11 
 

Békés în 27/X. 916 

 

Stimate moşule şi moaşă şi familie! 

 

Au trecut un timp îndelungat de când nu ne-am mai încunoștințat cu nici o scrisoare. 

Deşi poate că nu-i vina noastră, ci a timpurilor zilelor în care trăim. 

Despre mine veţi şti doriţii mei că din mila Atotputernicului Dumnezeu mă aflu bine 

şi sănătos purtându-mi slujba ce mi se încredinţează, un lucru însă îmi stă în drum, e şi ce îmi 

e dor de d-voastră de toţi ai mei şi aş veni să vă mai vedea de aş putea scăpa cât de puţin la 

urlab şi poate că mai târziu voi căpăta de cumva nu mi-a veni şi mie rândul încă odată de 

plecat pe câmpul de luptă pe cum ştiţi noi nu mai suntem în Oşolhei, ci în Ungaria în orăşelul 

Békés, e un orăşel unguresc sunt vreo 5 biserici, judecătorie, pământul e şes numai. Dintr-un 

înalt se vede la o depărtare mare un deal cu pădure pământul e destul de frumos dar recoltă a  
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fost destul de slabă din toate nu poţi să capeţi nimic un măr… da nici aşa nu se capătă. 

D-voastră ce mai faceţi, de cătane aţi scăpat, aţi început cu şcoala că pe aici merg 

copiii regulat la şcoală, aveţi cătane-n spitale sau doară s-au mai depărtat, să mai aud 

bubuiturile în sus. Tiberiu, Traian, vor fi la şcoală în Bistriţa. S-au întors mulţi opsitari cu 

rugări cu badea Simion aţi semănat holde de toamnă, cam prea multe întrebări am îndrăznit a 

vă pune, dar vă rog ce s-ar putea să-mi răspundeţi ca să-mi mai treacă de întunecatul urât care 

îl tragi pe aici. 

Mai departe vă doresc tot binele şi sănătate şi linişte spuneţi vă rog la toţi. Du-i 

salutările mele Nănaşilor şi la ai mei din familie, salut mâinile Moaşei rămân în aşteptarea 

răspunsului cu dor al d-voastră nepot 

Alexandru
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Ibidem, Facsimilurile nr. 9, 10 şi 11. 
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Exploatarea pădurilor 
grănicereşti din Bistriţa-Năsăud 

 
OCTAVIAN LUNGU 

 
 

 

CAPITOLUL II 

 
DESFIINŢAREA REGIMENTULUI II ROMÂNESC DE GRANIŢĂ DE LA NĂSĂUD 

ŞI EPOCA DE GREA LUPTĂ PENTRU MENŢINEREA AVERILOR 

MĂNĂSTIREŞTI 

 

 

 

Anul 1851aduce o mare surpriză şi îngrijorare grănicerilor căci în baza unui ordin 

împărătesc din 22 ianuarie 1851, Regimentul II Românesc de la Năsăud se desfiinţează. 

O atare schimbare aduce în mod firesc multe modificări în structura organică a 

instituţiilor create în timpul graniţei militare. Grănicerii s-au întrebat, cu îngrijorare, ce vor 

deveni averile lor şi ce soartă le va aduce viitorul. În faţa noilor împrejurări, grănicerii au 

ţinut în ziua de 13 martie 1851 o mare întrunire la Năsăud, hotărând ca fondul de montur şi 

provente, proprietatea lor exclusivă şi inalienabilă, să nu se împartă între comune, ci să se 

destineze scopurilor culturale. În baza acestei hotărâri, din fondul de provente s-a creat 

„Fondul central scolastic” şi din fondul de montur „Fondul de stipendii”. 

Comunele destinând cele două fonduri realizărilor culturale au dat dovadă de un 

înalt spirit de înţelegere a intereselor esenţiale ale populaţiei. În timpul stăpânirii vitrege, prin 

şcolile româneşti de la Năsăud, s-a putut dezvolta şi menţine ideea şi sentimentul naţional, în 

acest colţ nordic al Ardealului. 

Şcolile româneşti de la Năsăud au devenit o pepinieră a bărbaţilor care aveau de dus 

greaua luptă naţională. Printre acei formaţi în aceste şcoli putem să amintim pe marele 

George Coşbuc şi mulţi alţi mari bărbaţi, care au trecut la fraţii lor liberi în vechiul Regat, 

dezvoltând o activitate rodnică pentru dezrobirea neamului. 

Adunarea grănicerilor a mai hotărât ca munţii să rămână în proprietatea comunelor 

după cum au fost împărţiţi şi folosiţi în timpul graniţei militare, iar munţii daţi în arendă şi 

anume: Crăciunelul, Dosul Stânişoarei şi Poiana Rotundă, să se exploateze şi mai departe sub 

această formă, iar veniturile încasate din arendă să servească în viitor alimentării fondului 

central scolastic. 

În primăvara anului 1851, încetând administraţia militară a ţinutului Năsăud, s-a 

trecut la administraţia civilă cu data de 1 aprilie. 
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Am amintit că ţinutul românesc nu era bine văzut de stăpânire. Acest lucru s-a 

dovedit cu ocazia trecerii lui sub administraţia civilă. Cu această ocazie, Statul cerea să se 

treacă în mod definitiv în favorul lui următoarele drepturi şi realităţi: 

1) Fondul de provente şi montur. 

2) Drepturile regale ale tuturor comunelor grănicereşti. 

3) Toate sesiunile vacante. 

4) Toate edificiile construite în timpul graniţei militare.  

5) Toate terenurile care înainte de militarizare au fost alodiale, fără deosebire dacă în 

timpul graniţei militare au fost trecute în posesiunea comunelor şi recunoscute de averi 

comunale. 

Comunelor urma să le rămână numai proprietăţile comunale avute înainte de 

militarizare. 

Până la separarea definitivă a bunurilor pretinse alodiale de cele comunale şi până la 

reglementarea tuturor raporturilor de drept şi proprietate, ivite după desfiinţarea graniţei 

militare, Statul pretindea să se treacă în administrarea statului fără nici o deosebire, toţi 

munţii, toate pădurile, păşunile comunale, împreună cu toate veniturile lor; administraţia 

civilă a Statului a mers atât de departe încât a atacat şi toate fondurile şcolare comunale. Ne 

putem închipui situaţia dificilă în care au ajuns comunele grănicereşti în urma acestor măsuri 

de înstrăinare a averilor lor. 

În luna decembrie 1851, continuându-se cu predarea administraţiei, autoritatea 

militară n-a vrut să predeie munţii, păşunile şi pădurile administraţiei civile, neadmiţând 

atingerea sau atacarea drepturilor de proprietate ale familiilor grănicereşti şi ale comunelor. 

Comisarul Statului a aplicat sechestru politic asupra pădurilor, înfiinţând în acelaşi 

timp în Năsăud, un serviciu silvic creat pentru administrarea pădurilor. Foştii grăniceri au fost 

împiedicaţi să taie lemne din pădurile proprii, fiind trataţi ca infractori şi aplicându-li-se 

amenzi pentru orice delicte silvice. Staul pretindea că pădurile nu sunt ale comunelor şi ale 

familiilor grănicereşti, ci ale sale (Aerarial-Waldungen) şi că grănicerii nu au avut în timpul 

graniţei militare decât drept de uzufruct şi nu de proprietate. 

Împotriva acestor măsuri şi uzurpări ale dreptului de proprietate asupra pădurilor, 

comunele grănicereşti au adresat un documentat protest autorităţii „K. K. Waldausscheidungs 

- Comission in Nasod”
1
 cerând menţinerea statului quo, îndepărtarea personalului silvic cu 

atât mai mult cu cât în tot timpul graniţei militare, ei n-au fost împiedicaţi în exercitarea 

drepturilor de proprietate asupra pădurilor. Toate protestele înaintate de comune n-au avut 

nici un efect, statul trimiţând în anul 1854 o comisiune însărcinată cu repararea bunurilor 

pretinse ale statului, de cele comunale. Această comisie, delegată de guvern, înainte de a 

începe lucrările de separare, a fixat trei întrebări: 

1) Ce drepturi au avut locuitorii din Valea Rodnei înainte de anexarea lor la 

Districtul bistriţei în anul 1475 şi ce drepturi şi favoruri au avut după această anexare. 

2) Dacă locuitorii înainte de militarizare au avut pământuri, păduri, munţi şi păşuni 

comunale şi dacă s-au bucurat şi de alte privilegii şi drepturi, arătând natura lor. 

3) Ce schimbări au survenit în timpul graniţei militare în privinţa pământurilor, 

pădurilor şi a altor drepturi şi în urma acestor schimbări, care sunt cererile şi pretenţiunile 

locuitorilor. 

La aceste întrebări puse de comisie, reprezentanţii comunelor au răspuns documentat 

la toate punctele formulate. 

                                                 
1
 Dr. Nestor Simon, Vasile Naşcu. Viaţa şi faptele lui, p. 53. 
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Locuitorii din Valea Someșului au fost oameni liberi şi înainte de anul 1475 când au 

fost anexaţi Districtului Bistriţa. În acelaşi an diploma regelui Matei Corvinul le garantează 

aceleaşi drepturi, avantaje şi libertăţi ca şi cetăţenilor din districtul săsesc al Bistriţei. 

Locuitorii liberi din valea Rodnei, posedând pământuri cu titlu de proprietate, s-au 

bucurat de capacitatea juridică fără nici o restrângere, putând să cumpere, să vândă, să doneze 

şi să moştenească proprietăţile lor imobile. Pământurile din Valea Rodnei au fost din timpuri 

imemorabile, împărţite în teritorii comunale subdivizat în sesiuni, o sesiune corespunzând 

unui drept privat de proprietate. Păşunile şi pădurile erau folosite în comun de locuitorii 

fiecărui sat, iar procurarea lemnelor de foc sau de construcţii se făcea fără plătirea vreunei 

taxe. Îngrăşatul porcilor cu ghindă se exercita, de asemenea, fără nici o taxă. Locuitorii s-au 

bucurat şi de alte drepturi: de pescuit, vânat, dreptul de a face comerţ, dreptul de măcelărie, 

dreptul mde a construi mori şi ferăstraie, etc. pentru toate aceste drepturi, ei n-aveau de plătit 

decât contribuţiunile datorate principelui ţării. 

Este adevărat că după înfiinţarea instituţiei militare, locuitorii au fost întrucâtva 

stânjeniţi în exercitarea drepturilor lor de către administraţia militară, însă aceste măsuri s-au 

luat mai mult în interesul ordinii. 

În consecinţă, grăniceri cer să fie repuşi în toate drepturile avute şi, de asemenea,, 

cer deplina garantare a proprietăţii asupra tuturor bunurilor imobile. 

Tot cu această ocazie, grănicerii au arătat că în timpul graniţei militare, la anul 1807 

s-a făcut repartizarea munţilor între comune, în urma necesităţii de-a atribui fiecărei comune 

păşuni suficiente şi păduri. 

Drepturile de proprietate ale fiecărei comune asupra munţilor, ştim că au fost trecute 

şi în cărţile funduare. 

Foştii grăniceri au cerut menţinerea dreptului de proprietate în conformitate cu 

repartizarea munţilor, făcută în anul 1807. Comisia n-a ţinut însă seamă de drepturile şi 

argumentele întemeiate ale comunelor şi locuitorilor şi a atacat prin diferite căi drepturile de 

proprietate. 

Grănicerii văzând că sunt sabotaţi de comisia care căuta cu orice preţ să-i 

deposedeze ţin în ziua de 2 august 1860 o mare întrunire în Năsăud şi hotărăsc să trimită, 

printr-o delegaţie, un memoriu Împăratului din Viena, cerând ridicarea sechestrului politic 

aplicat asupra pădurilor şi averilor grănicereşti şi totodată şi predarea fondului de montur. 

Un bărbat care a jucat un rol important în lupta pentru revendicarea averilor 

grănicereşti a fost învăţătorul din Feldru, Vasile Naşcu. Pentru a ne da seama de împrejurările 

grele în care se aflau comunele şi foştii grăniceri, vom reproduce partea unei scrisori trimisă 

de învăţătorul Vasile Naşcu lui Ioachim Mureşan, avocat, cu serviciul în Ministerul de Justiţie 

din Viena. Această scrisoare este dată din 8 februarie 1859 şi Vasile Naşcu, între altele, scrie 

următoarele: 

„La Rodna … atâtea abuzuri în contra comunelor şi a drepturilor foştilor grăniceri, 

în favoarea evreilor. 

… Iar au umplut de jidovi ca arendaşi cârciumari, traficanţi, etc., care sug şi apasă 

pe sărmanii români şi câte plângeri şi recurse s-au aşternut prefecturii Bistriţii şi băştinaşii   

n-au nici un rezultat”
1
. 

Într-adevăr, după desfiinţarea regimentului de graniţă, comunele româneşti au fost 

invadate de străini şi, mai ales, evrei, cărora li s-a dat, cu sprijinul Statului vitreg, diferite 

favoruri în dauna românilor. Am amintit în altă parte că în timpul graniţei militare străinii nu  

                                                 
1
 Ibidem, p. 160. 
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se puteau stabili în comunele grănicereşti şi nu erau toleraţi pe teritoriul militar mai mult de 

48 ore. 

Memoriul comunelor grănicereşti a fost prezentat Împăratului din Viena de către 

delegaţia trimisă cu ocazia unei audienţe, în ziua de 13 decembrie 1860. 

În acest memoriu, reprezentanţii grănicerilor au dovedit, pe baza unu vast material 

documentar, toate drepturile avute de comunele şi locuitorii din Valea Someșului, înainte de 

anexare la districtul Bistriţei; toate uzurpările şi ilegalităţile săvârşite de către magistratul din 

Bistriţa, după anexare şi în urmă au arătat şi toate drepturile şi favorurile reobţinute prin 

militarizare. 

Acest memoriu al comunelor grănicereşti s-a dat spre rezolvare Ministerului de 

Finanţe, însă referentul consilierului Conrad a căutat pe toate căile şi cu toate mijloacele 

posibile, să amâne recunoaşterea şi reglementarea raporturilor de drept ale grănicerilor. 

Învăţătorul Vasile Naşcu, stând aproape un an la Viena, a căutat şi a extras din arhivele 

militare de acolo, o serie de acte prin care putea dovedi drepturile foştilor grăniceri. 

Statul n-a voit să recunoască dreptatea foştilor grăniceri, nici în baza acestor acte, 

afirmând că locuitorii din Valea Bârgăului, înainte de militarizare, au fost iobagi şi nu liberi, 

în consecinţă deci nu li se pot da munţii şi pădurile. 

Privitor la locuitorii din Valea Rodnei, referentul Conrad se foloseşte de actele false 

ale magistratului din Bistriţa, afirmând că nici aceşti locuitori n-au fost de condiţie liberă şi 

prin urmare nu se pot lăsa toţi munţii şi pădurile în proprietatea foştilor grăniceri. 

După revoluţia din 1848-1849, s-a şters iobăgia în Ungaria şi Ardeal şi în baza 

articolului de lege IX, foştii urbarialişti au fost împroprietăriţi individual, din acţiunile 

urbariale (Sesio colonialis). Raporturile juridice de proprietate şi posesiune ale urbariarităţii 

au fost reglementate prin patentele din 2 martie 1853 şi 16 iunie 1854 şi prin art. de lege LIII 

din anul 1871, modificat şi întregit cu art. XII din anul 1877. 

După cum am văzut, atât din diploma regelui Matei Corvin, cât şi din alte referinţe 

indicate, locuitorii din Valea Rodnei au fost de condiţie liberă, niciodată iobagi. Din satele 

militarizate numai locuitorii din Valea Bârgăului au fost iobagi, însă şi aceştia au fost 

declaraţi liberi, cu ocazia militarizării. Cu ocazia recensământului făcut în vederea 

militarizării, s-a dovedit însă că nici în această regiune nu erau locuitori iobagi. 

Pe când în restul ţării, toţi foştii iobagi care n-au prestat niciodată servicii grele 

militare, sunt împroprietăriţi individual în baza legilor amintite mai sus, în contra foştilor 

grăniceri din districtul militar al Năsăudului, s-a încercat urzirea unei nedreptăţi. 

Intenţia Statului era vădită, urmărindu-se acapararea pădurilor foştilor grăniceri şi 

uzurparea dreptului de proprietate. Statul intenţiona să lase pădurile numai în folosinţă, 

obligând pe locuitori, pentru uzufruct, la plătirea unor taxe. Sub această formă, dreptul de 

proprietate ar fi fost uzurpat, ori acest drept trebuia menţinut şi apărat prin toate mijloacele. 

Mulţumită perseverenţei învăţătorului Vasile Naşcu din Feldru, care a bătut zilnic la 

uşile miniştrilor, cerând să se facă dreptate şi să se rezolve memoriul înaintat de 

reprezentanţii comunelor grănicereşti, averile au fost salvate prin rezultatul unei noi audienţe 

pe care – o obţine Naşcu în baza argumentelor şi a actelor doveditoare, împăratul dă o 

rezoluţie favorabilă datată din Luxemburg 27 august 1861. 

În această decizie se stabilesc numai principiile fundamentale, în baza cărora o 

comisie delegată a avut însărcinarea să rezolve la faţa locului toate raporturile de proprietate 

şi folosinţă ale populațiunii din fostul regiment II românesc de graniţă de la Năsăud. 

În actuala decizie din 1861 se dispun următoarele: 

Toate pământurile intra – şi extravilane, care la desfiinţarea regimentului de graniţă,  
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în 22 ianuarie 1861, au fost la posesiunea familiilor grănicereşti, rămân în proprietatea lor 

fără nici o despăgubire. Aceste dispoziţiuni se vor aplica şi terenurilor defalcate din munţii 

revendicaţi. 

De asemenea, toate islazurile vor trece în proprietatea lor fără nici o despăgubire. 

Cele repartizate însă în mod arbitrar după 22 ianuarie n1861, se vor putea reclama pe calea 

legii, în termen de 3 ani. 

Toate comunele grănicereşti a căror locuitori au fost liberi, cu ocazia militarizării, se 

vor bucura de folosinţa tuturor drepturilor comunale pe care le-au avut înainte de militarizare. 

În privinţa comunelor a căror locuitori au fost iobagi înainte de militarizare, se 

dispun următoarele: 

Vor trece în proprietatea acestor comune fără nici o despăgubire: toate pământurile 

constând din păşuni, fâneţe şi păduri care, înainte de militarizare, au fost înscrise ca 

pământuri comunale (Communes fundi Silvae etc.) sau care s-au înscris ulterior, cu ocazia 

militarizării. 

Toate locurile de case, arăturile şi fâneţele considerate înainte de militarizare, de 

bunuri alodiale, lăsate însă în timpul graniţei militare în folosinţa comunelor, vor trece de 

asemenea în proprietatea lor. 

În privinţa pădurilor, păşunilor şi islazurilor, din proprietăţile alodiale se fac unele 

restricţiuni. 

Aceste realităţi se lasă în folosinţa comunelor până la regularea chestiunilor 

urbariale, fie prin învoire liberă sau în baza principiilor cuprinse în patenta din 1854
1
. 

Deci comunelor ai căror locuitori n-au fost de condiţie liberă, nu li se lasă în 

proprietate pădurile, păşunile şi islazurile din proprietăţile alodiale, urmând ca aceste 

raporturi de proprietate şi posesiuni să se aranjeze în baza legilor reglementare ale 

urbarialităţii. 

Se dispune şi în privinţa averilor aparţinând bisericilor şi preoţilor, şi anume: atât 

bisericile, cât şi preoţii vor păstra toate pământurile şi toate drepturile de folosinţă, pe care le-

au avut în momentul desfiinţării graniţei militare. 

Statul şi-a rezervat însă drepturi asupra multor realităţi şi unele drepturi regale ale 

comunelor. La aceste drepturi a renunţat mai târziu, în baza contractului încheiat la anul 1872 

cu reprezentanţii comunelor. Despre acest contract vom trata în altă parte. 

În primăvara anului 1862 a sosit la bistriţa comisia delegată cu regularea bunurilor în 

baza deciziunii împărăteşti din 1861. Foştii grăniceri au ţinut în ziua de 20 martie 1862 o 

mare întrunire la Năsăud şi au ales din fiecare vale câte trei  până la patru bărbaţi de încredere 

pentru apărarea drepturilor lor în faţa comisiei. 

Această comisie a lucrat cu intenţii rele, vădite, căutând să adjudece în favorul 

Statului multe bunuri care aparţineau, de drept, comunelor şi locuitorilor. Aceştia n-aveau în 

comisie nici un reprezentant legal, cu vot decisiv, delegaţii lor având mai mult un rol 

informativ. Comisia aducea hotărâri numite în nemţeşte „Erkenntnisse”
2
, putându-se înainta 

recurs împotriva acestor hotărâri în termen de şase săptămâni de la înmânare sau de la 

decizie. 

Ea lucrează începând cu anul 1862 şi până în anul 1866, provocând multe şi mari 

nemulţumiri în fostul district militar al Năsăudului. Populaţia, în urma hotărârilor aduse de 

comisie, trebuia să piardă peste 100.000 jugăre teren şi păduri, drepturile regale ale comune- 

                                                 
1
 Vezi detalii despre sistemul urbarial şi regularea chestiunilor urbariale: Dr. George Plopu, „Părţi alese din 

dreptul privat ungar”, Tom I, pp. 969-1025. 
2
 Dr. Nestor Simon, Vasile Naşcu. Viaţa şi faptele lui, p. 469. 
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lor, clădirile construite de populaţia grănicerească din avutul lor, pentru scopuri 

administrative şi publice. Foştii grăniceri au fost iar siliţi să înainteze lungi memorii cerând 

apărarea şi menţinerea dreptului de proprietate uzurpat de atâtea ori. Un astfel de memoriu a 

fost înaintat cu data de 21 mai 1865. N-a fost însă luat în considerare de către organele 

Statului. În cele din urmă au înaintat un alt memoriu, prezentat de o delegaţie împăratului cu 

ocazia unei audienţe, din 5 octombrie 1865 „Majestats-Gesuch der Bevolkesung des 

bestandenen II Roamnen 18 Grenz Regimentes nunmehringen Nassoder Distrkts-Gebietes in 

der Grundbesitz-Regulierungsfrage”
1
. 

După prezentarea acestui memoriu, au urmat încă multe tratative până în anul 1872, 

când s-a încheiat un contract între Ministerul de Finanţe, în calitate de reprezentant al Statului 

ungar, şi între reprezentanţii împuterniciţi ai celor 44 comune grănicereşti. Prin acest contract 

se urmăreşte rezolvarea în mod definitiv a raporturilor juridice privind proprietatea şi 

posesiunea bunurilor din fostul district militar al năsăudului. 

Acest contract a fost publicat în Monitorul Oficial „Magyarországi rendeletek tára” 

1072 la pag. 393-401
2
. 

În baza acestui contract, Erariul r. u. (Statul) cedează pentru totdeauna şi irevocabil: 

a) Fondului central scolastic din Districtul Năsăudului clădirile militare grănicereşti, 

împreună cu dependinţele şi terenurile aparţinătoare situate pe fostul teritoriu al districtului 

militar al Năsăudului şi care în prezent se află în posesiunea Statului. 

b) Fondul de stipendii din Districtul Năsăudului, partea de munte numită Dosul 

Poienii Rotunde şi teritoriul de mine de la Rodna. 

c) Se cedează comunelor care, în prezent, sunt în posesiunea  şi folosinţa de fapt a 

posesiunilor, orice drept la posesiunile de fânaţe, pădure, păşune şi munte care sunt situate pe 

teritoriul fostului district militar al Năsăudului.  

Am văzut în altă parte cum comisia delegată cu reglementarea relaţiunilor de 

proprietate şi posesiunea bunurilor a adjudecat între anii 1862-1866, în favorul Statului mai 

mulţi munţi, păduri şi alte realităţi, pe motivul că mai ales locuitorii din Valea Bârgăului n-ar 

fi fost de condiţie liberă înainte de militarizare. 

În baza acestui contract bunurile adjudecate în favorul Statului trec în proprietatea 

comunelor respective, mai bine-zis li se recunoaşte dreptul de proprietate asupra pădurilor, 

munţilor, etc. 

Statul mai cedează fondului central scolastic şi dreptul de regalii mai mici, dreptul 

de crâşmărit, morărit, etc., acestea fiind de asemenea adjudecate de comisia amintită în 

favorul Statului. 

Statul a predat drepturile regale şi bunurile numitelor corporaţii fără nici o garanţie 

şi răspundere pentru suma de 100.000 fl. plătibilă cu 5% interese în douăzeci rate anuale 

consecutive. 

Statul şi-a rezervat unele drepturi. Toate clădirile cu grădini folosite la data încheierii 

contractului de către Stat, pentru scopuri administrative, vor rămâne şi mai departe în 

folosinţa Statului fără nici o plată. De asemenea, Statul va putea revendica dreptul de 

folosinţă gratuită asupra imobilelor, fiind proprietatea fondului central scolastic, în cazul că ar 

avea nevoie de aceste clădiri pentru scopuri administrative. 

Teritoriul de mine de la Rodna, în întindere de circa 2469 jugăre cadastrale, s-a 

adjudecat de către comisie, în 1864 în favorul statului, iar în baza contractului din 1872, teri- 

                                                 
1
 V. Şotropa, Istoricul Districtului Năsăud, „Arhiva Someşană”, nr. 9, p. 56. 

2
 „Magyarországi rendeletek tára” 1072 la pag. 393-401. 
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toriul de mine trece în proprietatea fondului de stipendii, el rămânând în posesiunea Statului 

pentru exploatări miniere, stabilindu-se pentru această folosinţă o arendă de 25 kr. pe jugăr. 

În acest contract se menţionează şi munţii revendicaţi prin pretenţiunile familiei 

Kemény. Vom arăta pe scurt situaţia acestor munţi şi litigiile cu familia Kemény. 

Graniţele între imperiul austriac şi provinciile turceşti dinspre Moldova şi Muntenia 

au format obiectul unor litigii, aceste litigii fiind cunoscute sub numirea de „Turcicis”. 

Guvernul austriac a încercat să stabilească definitiv, de comun acord cu Poarta Otomană 

limitele graniţei. Cu ocazia încheierii păcii de la Passarowitz, la anul 1718, s-a încercat un 

compromis, însă abia în anul 1741 s-a ajuns la oarecare angajamente, stabilindu-se cu 

învoirea comisarului turcesc Mencafat Mehemed Efendi, graniţa Carpaţilor formată de 

cumpăna apelor
1
. 

Nici această delimitare a graniţelor n-a rămas definitivă decât în anul 1769, când 

Turcia fiind încurcată în război cu Rusia, Austria mută stâlpii de graniţă cu vulturul 

împărătesc înspre Moldova şi Muntenia. Acest teritoriu ocupat s-a numit revendicat, iar 

munţii revendicaţi. Poarta Otomană, cu prilejul încheierii păcii de la Şiştov de la anul 1791, 

recunoaşte graniţele şi delimitările se fac de o comisie mixtă în anul 1792. 

Asupra acestor munţi revendicaţi familiile Bethlen şi Kemény au formulat 

pretenţiuni de proprietate. Pretenţiunile din 1769 ale familiei Kemény fiind cu totul 

neîntemeiate, munţii revendicaţi în 1770 au fost împărţiţi comunelor grănicereşti. 

Comisia delegată cu stabilirea şi aranjarea raporturilor de proprietate a adjudecat 

munţii revendicaţi familiei Kemény, prin hotărârea din 24 decembrie 1863. Această 

adjudecare a fost însă condiţionată de îndeplinirea unor formalităţi pentru dovedirea titlului 

de proprietate asupra munţilor adjudecaţi pe cale administrativă. Aceste formalităţi nefiind 

încă îndeplinite până la încheierea contractului din anul 1872 şi deci familia Kemény, 

neputând dovedi titlul de proprietate asupra munţilor, munţii revendicaţi se lasă în folosinţă 

unor comune grănicereşti. În acelaşi timp se stipulează şi unele sarcini impuse tuturor 

comunelor şi anume comunele grănicereşti sunt individual şi în mod solidar considerate 

responsabile de toate daunele şi urmările unui proces pe care l-ar putea intenta familia 

Kemény împotriva Statului, pentru restituirea munţilor revendicaţi pentru daune sub titlu de 

despăgubire sau pentru folosinţa munţilor. 

În acelaşi timp, comunele sunt solidar responsabile pentru plătirea sumei de 100.000 

fl. pentru bunurile şi realităţile menţionate prin contract, în cazul când obligaţiile luate n-ar fi 

satisfăcute, Statul va putea oricând înscrie în cărţile funduare, fără ascultarea comunelor, 

dreptul de ipotecă în favoarea sa, asupra posesiunilor indivize ale comunelor. 

Contractul a fost semnat de către reprezentanții împuterniciţi ai comunelor 

grănicereşti, la data de 12 martie 1872, contractul fiind aprobat şi de Majestatea Sa, cu data 

de 16 martie 1872
2
. 

După încheierea contractului, Statul a fost obligat să predea bunurile luate din 

posesiunea proprietarilor şi asupra cărora a aplicat sechestru politic proprietarilor în drept. 

Predarea bunurilor s-a făcut în baza contractului şi a ordinului Ministerului de Interne cu nr. 

12796. 

În concluzie, putem menţiona că prin încheierea contractului din 1872 s-a recunoscut 

de Stat, dreptul de proprietate al comunelor, asupra pădurilor şi munţilor. 

Însă nici prin acest contract nu s-a rezolvat în mod definitiv şi satisfăcător, toate ra- 

                                                 
1
 Vezi „Arhiva Someşană”, nr. 9, p. 27. 

2
 „Magyarországi rendeletek tára” 1072 la pag. 393-401. 
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porturile de proprietate şi posesiune, ale locuitorilor şi comunelor grănicereşti şi a trebuit să 

mai treacă un interval de timp de 18 ani, până în anul 1890 când s-au adus o serie de legi 

menite să normalizeze şi să pună ordine în raporturile de drept şi să reglementeze şi 

administrarea şi exploatarea pădurilor grănicereşti. 

Analizarea şi expunerea acestor legi va forma obiectul unui alt capitol. 

Cu acest prilej să amintim un eveniment politic demn de relevat şi de mare 

însemnătate pentru ţinutul Năsăudului. 

Mulţumită sprijinului pe care l-au avut foştii grăniceri din partea împăratului, în baza 

unei hotărâri, cu data de 24 martie 1861 se constituie din teritoriul fostului regiment II 

românesc de graniţă, o jurisdicţiune independentă, sub denumirea „Districtul Năsăudului”. O 

atare jurisdicţiune nu era nici pe placul maghiarilor şi nici a saşilor care doreau să anexeze 

fostul district militar la Bistriţa sau la comitatul Dăbâca. 

Baronul Francisc Kemény, în calitate de cancelar al Transilvaniei, în raportul său din 

10 ianuarie 1861, făcu următoarea propunere împăratului cu privire la cererea românilor de a 

avea un district sub jurisdicţie proprie: 

„Nu se poate sprijini cererea năsăudenilor pentru crearea unei jurisdicţii proprii din 

motivul că acel ţinut posedând numai 40 de comune, cu 30.000 locuitori, e mult prea mic 

pentru o jurisdicţiune.  

Nu se mai poate sprijini cererea nici pentru următorul motiv: 

Nu este prudent ca un popor alcătuit numai din români deprinşi cu armele şi situaţi 

chiar lângă graniţa Moldovei, unde comunicaţia cu Principatele Dunărene este în prezent atât 

de vie, să fie autonom sub conducerea şi inspecţia propriilor funcţionari naţionali. Deşi 

împrejurarea aceasta azi n-ar părea îngrijorătoare, totuşi, mai târziu ea ar putea să devină 

periculoasă, ceea ce rămâne momentan ascuns în întunericul viitorului”. Deci cancelarul nu 

se încumetă să ia asupra-şi răspunderea împreunată cu o astfel de propunere
1
/
2
.  

Poporul român sub stăpânirea străină a fost întotdeauna împiedicat în dezvoltarea lui 

firească. Bineînţeles că această jurisdicţiune a Năsăudului, constituită la anul 1861, n-a fost 

pe placul vrăjmaşilor şi prin uneltirile lor s-a desfiinţat în anul 1876. 

 

(Va urma). 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Dr. Nestor Simon, Vasile Naşcu. Viaţa şi faptele lui, pp. 303-304. 

2
 Vezi „Arhiva Someşană”, nr. 9, p. 40. 
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Aspecte privind structura proprietăţii 
terenurilor şi modul de folosinţă al 

acestora la Sângeorz-Băi în anul 1965 

 Dorin Dologa 
 
Proprietatea constituie baza dezvoltării economice. Dreptul de a deţine, de a folosi un bun, 

se poate exercita asupra unor fabrici şi uzine, hoteluri şi restaurante, locuinţe, terenuri şi animale, sau 

asupra unor mijloace de transport. 

În anul 1965 cele mai importante bunuri aflate în proprietate la Sângeorz Băi le constituiau 

terenurile. Analiza structurii acestei proprietăţii, precum şi a modului de folosinţă a terenurilor ne 

relevă anumite aspecte. Proprietatea asupra terenurilor era de două feluri: publică şi privată. În anul 

1965 structura proprietăţii terenurilor din Sângeorz-Băi era majoritar publică. La Sângeorz-Băi 

existau 14.353 hectare de teren. Dintre acestea, 10.136 (70,61 %) erau publice, iar 4.217 (29,39 %) 

erau private
1
. Astfel, două treimi din proprietăţile asupra terenurilor erau publice, iar o treime erau 

private. Raportul dintre cele două categorii proprietate era în favoarea proprietăţii publice.  

Analiza structurii proprietăţii în funcţie de categoriile de teren de la Sângeorz Băi ne relevă 

alte aspecte. Din cele 974 hectare de teren arabil, 9 hectare (0,90 %) erau publice, iar 965 (99,10 % 

erau private). În ceea ce priveşte păşunile, dintre cele 3.581 hectare, un număr de 3.040 hectare (84,90 

%) erau publice, iar 541 hectare (15,10 %) erau private. Din cele 2.311 hectare ocupate de fâneţe, 40 

hectare (1,73 %) erau publice, iar 2.271 hectare (98,27 %) erau private. Dintr-un total de 24 hectare de 

livezi, 2 hectare (8,33 %) erau publice, iar 22 hectare (91,67 %) erau private. Din cele 6.474 hectare 

de păduri, 6.403 hectare (98,90 % erau publice), iar 71 hectare (1,10 %) erau private. Toate cele 60 de 

hectare pe care se aflau ape curgătoare, lacuri, bălţi şi stufăriş erau publice. Din cele 929 hectare 

alcătuite din alte terenuri, 581 hectare (62,54 %) erau publice, iar 348 hectare (37,46 %) erau private
2
. 

În concluzie, majoritatea păşunilor, pădurilor, terenurilor pe care se aflau ape curgătoare, lacuri, bălţi 

şi stufăriş, precum şi alte terenuri, erau publice, iar majoritatea terenurilor arabile, fâneţele şi livezile 

erau private. 

Modul de folosinţă al terenurilor în proprietate ne relevă câteva aspecte. Din cele 14 353 

hectare de teren existente la Sângeorz-Băi, cea mai mare parte, 6.474 hectare (45,10 %) erau ocupate 

de păduri, urmate în ordine de păşuni cu 3.581 hectare (24,90 %), fâneţe cu 2.311 hectare (16,10 %), 

terenuri arabile cu 974 hectare (6,78 %), alte terenuri cu 929 hectare (6,47 %), terenuri pe care se 

aflau ape curgătoare, lacuri, bălţi şi stufăriş cu 60 hectare (0,41 %) şi livezi cu 24 hectare (0,16 %). 

Majoritatea terenurilor de la Sângeorz Băi erau cele ocupate de păduri, păşuni şi fâneţe (86,10 %). În 

funcţie de natura reliefului, terenurile arabile erau puţine, comparativ cu media pe judeţ. Terenurile 

arabile deţineau 38,2 % din suprafaţa Judeţului Bistriţa-Năsăud
3
. 

Producţia agricolă obţinută la Sângeorz-Băi era specifică zonelor de deal şi din zona 

submontană. Aceasta consta din cereale, cartofi, legume şi fructe.  

Cerealele cultivate la Sângeorz-Băi erau grâul, orzul, ovăzul şi porumbul. De pe terenurile 

cultivate se obţinea mai puţin grâu de toamnă şi mai mult grâu de primăvară. Din cele 215 de hectare 

cultivate cu grâu, 55 hectare erau cultivate cu grâu de toamnă şi 160 de hectare cu grâu de primăvară
4
.  

                                                 
1
 Arhivele Naţionale Bistriţa-Năsăud (în continuare ANBN), fond Sfatul Popular al oraşului Sângeorz Băi, 

dosar 931, f. 1 v. 
2
 Ibidem, f. 1 v, 31 v. 

3
 T. Morariu, I. Buta, A. Maier, Judeţul Bistriţa-Năsăud, Editura Academiei, Bucureşti, 1972, p. 104. 

4
 ANBN, fond, Sfatul Popular al oraşului Sângeorz Băi, dosar 931, f. 30. 
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Din cele 150.500 kg de grâu obţinut la Sângeorz Băi, 38.500 kg (25,58 %) era grâu de toamnă, iar 

112.000 kg (74,42 %) era grâu de primăvară
1
. Grâul de primăvară era mai puţin productiv decât grâul 

de toamnă, dar avea avantajul că putea fi cultivat în zonele mai înalte de relief, cum erau şi cele de la 

Sângeorz Băi. Producţia medie era de 700 kg grâu la hectar
2
. Producţia medie de grâu la hectar era 

mai mică decât producţia medie din judeţ. Producţia medie de grâu la hectar în Judeţul Bistriţa-

Năsăud era în anul 1971 de 1.600 kg
3
. De pe 4 hectare de teren arabil cultivat cu orz se obţineau 2.400 

kg. Producţia medie era de 600 kg orz la hectar. De pe 156 hectare cultivate cu ovăz se obţineau 

101.300 kg. Dintre acestea, de pe 154 de hectare de teren privat se obţineau 100.100 kg de ovăz 

(98,82 %), iar de pe 2 hectare de teren privat se obţineau 1.200 kg (1,18 %). Productivitatea medie era 

de 650 kg ovăz la hectar
4
. De pe cele 496 hectare de teren cultivate cu porumb se obţineau 372.000 

kg. Productivitatea medie era de 750 kg de porumb la hectar
5
. Producţia medie de porumb la hectar 

era mai mică decât cea pe judeţ. În anul 1971 producţia medie de porumb la hectar în Judeţul Bistriţa-

Năsăud era de 1800 kg, în anii precedenţi ea fiind de 1000 kg
6
.  Întreaga producţie de grâu, orz şi 

porumb se obţinea de pe terenuri aflate în proprietate privată. Cea mai mare parte a producţiei de ovăz 

se obţinea tot de pe terenuri aflate în proprietate privată. 

De pe 10 hectare de teren privat cultivat cu cânepă se obţineau 1.200 kg. Productivitatea 

medie era de 120 kg de cânepă la hectar
7
. 

O suprafaţă de 81 de hectare de teren privat era cultivată cu cartofi de toamnă. 

Productivitatea medie era de 4.500 kg cartofi de toamnă la hectar
8
.  

Specificul producţiei de legume din zona de deal şi submontană, cum era cea de la 

Sângeorz-Băi era cea de fasole, varză, morcovi şi castraveţi. Legumele se cultivau pe o suprafaţă 

totală de 8 hectare de teren privat. Dintre acestea, 2 hectare de teren erau cultivate cu varză, iar 6 

hectare cu legume rădăcinoase. De pe cele 2 hectare de teren cultivate cu varză se obţinea o producţie 

de 12.000 kg. Din cele 6 hectare de teren privat cultivate cu legume rădăcinoase, de pe 1 hectar de 

teren cultivat cu morcovi se obţinea o producţie de 6.000 kg, de pe 1 hectar de teren cultivat cu 

castraveţi se obţinea o producţie de 4.000 kg, 3 hectare de teren erau cultivate cu legume timpurii, iar 

de pe 1 hectar cultivat cu legume de vară şi toamnă se obţinea o producţie de 5.000 kg
9
. În cele mai 

multe situaţii, producţia de legume acoperea necesităţile anuale ale familiilor. Producţia era redusă, 

legumele fiind cultivate în grădinile de pe lângă casele locuitorilor din Sângeorz-Băi. 

Pe o suprafaţă de 60 de hectare de teren proprietate privată se cultiva fasole printre porumb, 

producţia obţinută fiind de 3.300 kg. Productivitatea medie era de 55 kg de fasole cultivată printre 

porumb la hectar. Pe o suprafaţă de 80 de hectare de teren proprietate privată se cultivau dovleci 

printre porumb, producţia obţinută fiind de 96.000 kg
10

.  

La Sângeorz-Băi se obţinea o producţie totală de 3.422.000 kg de fân. De pe terenurile aflate 

în proprietate publică se obţinea o producţie de 15.500 kg de fân (0,45 %), iar de pe terenurile aflate 

în proprietate privată se obţinea o producţie de  3.406.500 kg de fân (99,55 %)
11

.  

Producţia de fructe era specifică zonelor de deal şi munte, cum era şi cazul localităţii 

Sângeorz-Băi. Se cultivau meri, peri, pruni şi nuci. În anul 1965 la Sângeorz-Băi existau un număr de 

7.990 de pomi. Dintre aceştia, 360 de pomi (4,50 %) se aflau pe terenurile aflate în proprietate 

publică, iar 7.630 de pomi (95,50 %) se găseau pe terenuri aflate  în  proprietate  privată. Cei  360  de  

                                                 
1
 Ibidem, f. 11. 

2
 Ibidem, f. 11. 

3
 T. Morariu, I. Buta, A. Maier, op. cit., p. 105. 

4
 ANBN, fond, Sfatul Popular al oraşului Sângeorz Băi, dosar 931, ff. 11, 30. 

5
 Ibidem, p. 4. 

6
 T. Morariu, I. Buta, A. Maier, op. cit., p. 105. 

7
 ANBN, fond, Sfatul Popular al oraşului Sângeorz Băi, dosar 931, ff. 4, 30. 

8
 Ibidem, f. 4. 

9
 Ibidem, ff. 4, 30 v. 

10
 Ibidem, ff. 4, 31. 

11
 Ibidem, f. 4 v. 
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Aspecte privind structura proprietăţii terenurilor şi modul de 
folosinţă al acestora la Sângeorz-Băi în anul 1965 

pomi aflaţi pe terenurile proprietate publică erau pomi răzleţi pe rod. Dintre cei 360 de pomi, 306 erau 

meri, 21 erau peri, 30 pruni şi 3 cireşi. Dintre cei 7.630 de pomi aflaţi pe terenuri private, 5.187 erau 

meri, 411 erau peri, 1.691 pruni, 74 cireşi, 14 vişini şi 253 nuci. Din cei 5.187 meri aflaţi pe terenurile 

private, 3.489 meri creşteau în masiv, iar 1.698 erau răzleţi. Din cei 3.489 meri care creşteau în masiv, 

3.209 meri erau pe rod, iar 280 meri erau tineri. Toţi cei 1.698 meri răzleţi erau pe rod. Din cei 411 

peri care creşteau pe terenuri private, 168 peri creşteau în masiv, iar 243 peri erau răzleţi. Din cei 168 

peri care creşteau în masiv, 128 erau pe rod, iar 40 erau tineri. Cei 243 peri răzleţi erau pe rod. Din cei 

1.691 pruni care creşteau pe terenuri private, 687 creşteau în masiv, iar 1.004 creşteau răzleţ. Din cei 

684 pruni care creşteau în masiv, 657 erau pe rod, iar 30 erau tineri. Cei 1.004 pruni care creşteau 

răzleţ erau pe rod. Din cei 74 de cireşi care creşteau pe terenuri private 24 creşteau în masiv, iar 50 

erau răzleţi. Toţi cei 74 de cireşi erau pe rod. Din cei 14 vişini care creşteau pe terenuri private 7 erau 

în masiv, iar 7 erau răzleţi. Toţi cei 14 vişini erau pe rod. Din cei 253 de nuci aflaţi pe terenurile 

private 54 creşteau în masiv, iar 199 erau răzleţi. Toţi cei 253 de nuci erau pe rod
1
.  

Producţia totală de fructe era de 192.105 kg. Din cauza condiţiilor de relief şi climă 

producţia de fructe era destul de redusă. Cea mai mare parte o forma producţia de mere, cu 148.160 

kg (77,12 %), urmată de cea de prune, cu 35.140 kg (18,29 %), de nuci, cu 7.590 kg (3,95 %) şi pere, 

cu 1.215 kg (0,63 %). În ceea ce priveşte producţia de mere, o cantitate de 147.210 kg (99, 36 %) se 

obţinea de pe terenuri aflate în proprietate privată, iar 950 kg (0,64 %) de pe terenuri aflate în 

proprietate publică
2
. Majoritatea producţiei de prune şi pere se obţinea de pe terenuri aflate în 

proprietate privată, cea obţinută de pe terenurile publice fiind nesemnificativă, iar întreaga producţie 

de nuci se obţinea de pe terenuri aflate în proprietate privată.  

Din cele 929 hectare alcătuite din alte terenuri, 125 de hectare erau ocupate de curţi şi 

clădiri. Dintre acestea 5 hectare erau ocupate de curţi şi clădiri publice, iar 105 hectare de curţi şi 

clădiri private
3
. 

În anul 1965 structura proprietăţii asupra terenurilor din Sângeorz-Băi era predominant 

publică. Din cauza faptului că localitatea Sângeorz-Băi se află situată în zona de deal şi submontană, 

terenurile arabile erau reduse ca şi suprafaţă. Datorită condiţiilor de relief şi climă terenurile arabile de 

la Sângeorz-Băi erau slab productive. Aceasta însemna multă muncă depusă şi puţine rezultate 

obţinute. Drept consecinţă, în timp s-a renunţat la cultivarea unor mici suprafeţe, deoarece acestea 

satisfăceau doar nevoile individuale şi numai parţial şi pe acelea. La Sângeorz-Băi s-a practicat în 

continuare cultivarea plantelor, aceasta completând parţial necesităţile de hrană ale familiilor, dar fără 

a căpăta o importanţă deosebită. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Ibidem, f. 31 v. 

2
 Ibidem, f. 5 v. 

3
 Ibidem, f. 31 v. 
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Mesianism ardelean 

 

 

GH. VRABIE* 
 

 

 

 
Să lucraţi! Am lucrat, fraţi, şi noi, dar voi încă mai mult să lucraţi… 

Ion Maiorescu 
 

Poziţia noastră geografică de popor aşezat între două lumi: orient şi occident, ca şi 

vicisitudinile prin care am trecut, au făcut ca de-a lungul vremurilor cultura românească să 

şerpuiască printre diferite forme străine de viaţă spirituală: fie de-o coloratură apuseană 

(calvinismul, luteranismul, umanismul polon), fie de-a alta specific balcanică (slavismul). Ea 

a reuşit, timid – ca orişice început, să-şi păstreze fiinţa acolo, în chiliile multelor mânăstiri 

româneşti, unde se învăţa carte în limba ţării, se pregăteau acei dieci şi preoţi care, pe lângă 

slujba în biserică, mai erau şi caligrafi, istoriografi, dascăli de bucoavnă, ca apoi mai târziu, 

de aici, din cuprinsul mănăstiresc să treacă în conacul boierului sau palatul domnesc. Această 

existenţă a culturii noastre s-a prelungit până prin secolul al XIX-lea, când clasa boierească – 

creatoare şi păstrătoare de bunuri sufleteşti – s-a distrus, ridicându-se pe ruinele ei o alta 

nouă, burghezia
1
. Datorită acestui fapt, ca şi împrejurărilor politice, spiritualitatea 

românească a fost nevoită iarăşi să se retragă, ca de atâtea ori în istoria ţării, sub o carapace 

unde va continua să aibă o existenţă minoră, dar organică. Se întâmplă acel fenomen al 

retragerii noastre din „istorie”, acel fenomen de involuţie după cum l-a denumit Lucian 

Blaga
2
. 

Grecismul sec şi superficial ajunsese să impună culturii româneşti acea factură 

fanariotică. Drojdia bizantinismului ridicase o pătură conducătoare, o elită intelectuală care 

nu avea nimic comun cu substanţa noastră etnică. În Bucureşti sau Craiova, în Iaşi sau la 

Bârlad şi oriunde exista un suflu de viaţă culturală, şcolile şi instituţiile greceşti şi chiar cele 

franţuzeşti îşi afirmau sfidător o existenţă înfloritoare. Dascăli greci, într-o limbă care era 

departe de aceea a lui Homer, creșteau pe feciorii boierilor greci sau grecizaţi, încât clasa 

noastră conducătoare dezerta şi de data aceasta de la îndatoririle ei faţă de neam şi ţară. 

Dar alături de această clasă şi cultură oficială, continua să trăiască – pe un plan 

minor desigur – cultura cealaltă reală, îmbibată de o substanţă românească care venea dincolo 

de veacuri. Alături de dascăli ca Neofit Duca, Fotiadis, Pondichi, existau dascăli păstrători de 

legi şi datini, ca acel Chiosea al lui Ion Ghica. În chiliile mânăstireşti sau bisericeşti de peste  

                                                 

 
* Gh. Vrabie, Mesianismul ardelean, Bucureşti, 1937, pp. 5-11. 
1
 A se vedea Burghezia Română de Şt. Zeletin, Bucureşti, 1925. 

2
 A de vedea Spaţiul Mioritic. 
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tot cuprinsul românesc, dascăli ca Buduruş, Frumusache, Damian, continuau să înveţe în 

limba patriei Ceaslovul şi Psaltirea. Instinctiv aceştia săvârşeau marea taină: perpetuarea 

spiritualităţii româneşti. Oricum însă, ei nu creau „istoria mare”, ci o boicotau, mocnind în 

sufletul lor alte orizonturi mai de necuprins. Umilii noştri dascăli şi dieci, învăţătorii 

neamului, așteptau pe omul epocii, pe neînfricatul predicator care să săvârşească marea 

minune a afirmării noastre etnice. 

Şi acesta a fost Gheorghe Lazăr. 

Faptele şi vorbele lui au fost săgeţi de foc în noaptea întunericului românesc. Venit 

de dincolo de Carpaţi, din ţara multor aspiraţii oprimate, din Ardealul lui badea Cârţan – acel 

cioban cu chip de roman – aducea, drept dar fraţilor de dincoace de munţi, sufletul lui. 

Gheorghe Lazăr n-a fost omul cuvântului scris, nici al vorbelor spuse de dragul lor, ci omul 

faptelor, omul inspirat al epocii sale. El credea în menirea lui şi credea cu atâta patimă şi 

sinceritate, încât a câştigat şi a fermecat pe toţi cei iubitori de ţară, reuşind să creeze un om 

nou după chipul şi asemănarea lui. 

Şi aici stă marele lucru care trebuie pus în lumină şi afirmat cu toată tăria că: 

Gheorghe Lazăr n-a fost un fenomen unic, ci el a fost multiplicat la infinit de-a lungul 

secolului al XIX-lea. Prin puterea de muncă pusă în slujba neamului, prin lupta şi jertfelnicia 

continuă, a reuşit să creeze pe omul-erou al timpului său, pe omul reprezentativ. În fiecare 

colţ de ţară a existat un Gheorghe Lazăr, pus în aceleaşi situaţii: cu drumuri spinoase, cu 

urcuşuri şi coborâşuri sângerânde. A fost epoca mesianismului ardelean, după cum am 

numit-o în lucrarea de faţă. 

La chemarea lui: „un glas dulce, părintesc vă cheamă, vă strigă, părinteşte vă 

îmbrăţişează. Veniţi toţi, din toate părţile şi din toată starea, veniţi la izvorul tămăduirii”, a 

răspuns ţara întreagă. Între acest glas de profet şi de predicator inspirat şi acela al dascălilor 

limbuţi, era o mare deosebire. Feciorii boierilor iubitori de ţară şi ai firavei noastre clase 

burgheze, „nemaiputând suferi ocara neamului”, au dat ascultare glasului apostolic. 

Iar acest glas rostit în sărăcăcioasele chilii de la Sf. Sava, s-a răspândit cu o iuţeală 

de fulger, căpătând astfel un caracter de fenomen cultural general. Sufletul de apostol al 

feciorului de ciobani din Avrigul Transilvaniei a reuşit să impună un anumit mod de-a acţiona 

şi un spirit public nou în Principate, spiritul mesianic. D[omnul] Ovid Densuşianu spune că o 

epocă de regenerare începe pentru întreaga noastră viaţă intelectuală când învăţaţii 

transilvăneni vin să propage prin scrierile lor convingerile pe care se întemeiază renaşterea 

noastră de la începutul secolului trecut
1
. 

Şi în fiecare oraş – cum şi în vechea capitală a Moldovei de jos, în Bârlad – pe lângă 

un Mesia al spiritului nou, a existat şi un mediu similar celui de la Sf. Sava: cu boieri iubitori 

şi înţelegători de grai românesc, care au dat mână de ajutor întru salvarea fiinţei noastre, cu 

elevi care se războiau cu elevii greci ai pensioanelor în care creşteau vlăstarele aşa zisei 

noastre aristocrații. Aşa că atmosfera aceasta a existat fie în Craiova banilor olteni, unde trona 

figura impunătoare a lui Ion Maiorescu, fie la Iaşi sau la Bârlad. 

Ceea ce făcea pe dascălii ardeleni să treacă dincoace de munţi, în vechiul regat, nu 

era numai înaltul simţământ patriotic, ci întreaga lor viaţă, devenită de nesuportat în Ardealul 

românesc. Prigonirile nemeşilor unguri se înmulţiseră, iar nesfârşitele războaie în care se 

încurcase Viena sărăcise ţara, încât lipsa îi forţa pe cei mai mulţi să ia toiagul pribegiei. 

Venind în principate, unde era nevoie de dascăli – în urma organizării învăţământului 

secundar dat de regulamentul organic, ei reuşesc să impună spiritul nou de care am vorbit şi o  

                                                 
1
 Literatura română, vol. I, p. 3. 
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„ordine ardeleană”. Pasionaţi de lucrul mic, încep să instaleze tipografii, să scoată reviste, 

ziare, să clădească cu banul public şcoli sau biserici, să dea într-un cuvânt suflet din sufletul 

lor. Unul din ei mărturiseşte că: „n-am venit pentru mine pe pământul acesta. Tu ştii bine. 

Am venit ca să lucrez şi eu pentru renaşterea neamului”
1
. 

Iar d. N. Iorga adaugă că: „Ardealul a avut astfel de profesori încât viaţa lor poate 

figura pe paginile acelui Plutarh naţional, care ne lipseşte încă. Prin virtuţile lor de muncă, 

abnegaţi şi sacrificiu s-a ţinut neamul mai mult decât prin toate luptele politice şi revoluţiile, 

chiar decât prin admirabila organizare bisericească şi uimitoarea putere de rezistență a 

ţărănimii”
2
. Spiritul acesta de muncă, de sacrificiu, de jertfă de sine, mergea până la o 

adevărată crucificare. Câte greutăţi trebuie să fi înfruntat Eftimie Murgu şi ce sfârşit dureros a 

avut Gheorghe Lazăr! După o muncă anevoioasă, după atâtea sângerări, bătrân, bolnav şi 

singur – doar însoţit de heliade Rădulescu până la marginea Bucureştiului – într-un car cu 

boi, bătrânul dascăl se îndreaptă spre Avrigul copilăriei lui. Şi soarta aceasta a fost soarta 

multora. Animaţi de acel suflu mesianic, dublat de un anumit fel de viaţă plin de sobrietate şi 

rigorism blăjan, ei înţelegeau să nu renunţe la nimic din persoana lor. Cu o mândrie rară, 

ardelenii exclamau, dimpreună cu Bariţ, că decât să mănânce franzele albe la Bucureşti sau 

Iași, poate udate cu lacrimi, de-o mie de ori mălai şi ceapă în Ardeal, mâncate-n plină odihnă. 

 

* 

 

În oraşul boierilor Codreni şi Epureni, fenomenul acesta mesianic a luat un aspect 

de-o organicitate rară, după cum se va vedea. Viaţa culturală a acestui oraş a fost cuprinsă de 

activitatea ardelenilor ca într-o pânză de păianjen. Aici, vechea şcoală românească cu az, 

buche, statornicită de secole în jurul multor biserici bârlădene, cu numeroşi elevi şi dascăli, 

era copleşită de cel greceşti sau franţuzeşti, ca a lui Papa Stavru, Pondichi, Baar, etc. Dascălii 

ardeleni, plecaţi pe drumul idealului lor, fiind animaţi de acel suflu apostolic şi ajutaţi de 

boierii bârlădeni, şi-au îndeplinit în vechea capitală a Ţării de Jos înalta lor misiune: de a 

întrona spiritul reînvietor a lui Gheorghe Lazăr. 

În fruntea lor a predominat figura de piatră a lui Ion Popescu, care jumătate de secol 

şi-a închinat viaţa şi rosturile lui celor în mijlocul cărora trăia. Câte acţiuni măreţe n-a 

întreprins acesta! 

Alături de el muncea entuziastul Ştefan Neagoe, descoperitorul acelui Codex 

Neagoeanus, animatorul de ani de zile al ziarului Paloda şi autorul celei mai căutate 

gramatici a limbii române, ca şi Stroe Belloescu, ctitor a atâtor lăcaşuri de adăpost sufletului 

românesc. La munca acestora se adaugă şi aceea a lui Solomon Haliţă, întemeietorul revistei 

Gheorghe Lazăr, dând astfel o coloratură şi mai puternică acestui mesianism ardelean la 

Bârlad. Toţi aceştia şi mulţi alţii au reuşit să impună un ritm nou de viaţă plină de sobrietate 

şi de idealism social. La capul acestor stegari eroici ai unor credinţe, pentru care au sângerat 

ca şi Mesia, ar putea sta epitaful de pe crucea din Avrig: 

„Precum Hristos pe Lazăr din morţi a înviat, 

Aşa tu România din somn ai deşteptat”. 

 

                                                 
1
 I. Maiorescu: Corespondenţa cu Bariţ (Scrisori tainice) 26 august 1838. 

2
 Citat după H. Teculescu: V. Oniţiu. 

* Gh. Vrabie, Mesianismul ardelean, Bucureşti, 1937, pp. 44-50 
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Solomon Haliţă* 
 

Că în Bârlad, în a doua jumătate a secolului al XIX-lea, cultura a fost predominată 

de acel spirit mesianic ardelean – factură George Lazăr, este un fapt de nediscutat. Că acest 

caracter – specific culturii bârlădene, este specific întregii româneşti din secolul trecut şi de 

care va trebui să se ţină seamă mai mult, este desigur iarăşi un fapt de nediscutat. 

Ceea ce dă o coloratură şi mai puternică acestui specific bârlădean, este şi activitatea 

lui Solomon Haliţă din Sângeorgiul Năsăudului. Acesta, printre altele, face ca în capitala 

Moldovei de jos să apară, în 1887, o revistă de educaţiune şi instrucţiune „George Lazăr”. 

Incontestabil, George Lazăr – pionierul învăţământului românesc, prin reacţiunea care a 

produs-o în spiritul şi cultura naţională, prin felul de a organiza şcoala şi mai mult prin viaţa 

plină de eroism şi tragism, numele lui putea fi program şi lupta lui apostolică exemplu. 

Pustietatea de suflet pe care a găsit-o în Bucureşti, lupta dusă de el întru reînvierea 

acestuia, lipsa de mijloace şi sfârşitul dureros pe care l-a avut – de a se vedea nevoit să plece 

în Ardeal, condus doar de Heliade Rădulescu până în afara Bucureştilor, a fost impresionat şi 

doveditor „că orice cunună nobilă este şi va fi întotdeauna pe pământ o cunună de spini”, 

după cum spune Carlayle. Şi această atmosferă bucureşteană era aceeaşi pe între cuprinsul 

românesc, încât dascălul ardelean, căpătase peste tot un contur real de mucenic. Figura lui 

George Lazăr era vie tuturor dascălilor români şi el a fost mult timp prototipul către care 

tindea orice spirit educator. Iată pentru ce cred că numele lui putea fi titlu şi program de luptă 

pentru o publicaţie cu caracter pedagogic. 

 

* 

 

Solomon Haliţă era originar din Sângeorgiul românesc al Comitatului Bistriţa 

Năsăud. după ce capătă primele cunoştinţe de carte în atmosfera ardeleană – distinctă printr-

un înalt intelectualism, plecă la şcolile superioare ale Apusului. Elev a lui Frederich Dittes, cu 

solide cunoştinţe pedagogice, Solomon Haliţă este numit apoi profesor la Şcoala Normală din 

Bârlad. Aici el devine un factor determinant în dezvoltarea culturii. Mai târziu este numit 

inspector al învăţământului primar cu care ocazie revizuieşte toate programele analitice, iar în 

1899 publică în Bucureşti: Raport la înfiinţarea de grădini şi pepiniere pe lângă şcoalele 

normale şi rurale; cu George Coşbuc – sub președinția lui Laurian – alcătuieşte Abecedare şi 

Cărţi de cetire care au circulat până târziu în şcolile noastre. 

Solomon Haliţă, ca toţi românii din epoca pregătitoare marii uniri, a luptat alături de 

marii realizatori a visului nostru împlinit. Spiru Haret în mai 1904 îi scria: „Domnule Haliţă, 

din Istoria lui Ştefan cel Mare de N. Iorga, aş vrea să dau vreo mie de exemplare pentru a fi 

distribuite în Transilvania. Oare le vom putea trece dincolo? Cred că da, pentru că un librar 

din Braşov mi-a cerut în comision vreo 300 de exemplare. Dacă se pot distribui, te rog să 

regulezi D-ta distribuţia cum vei crede mai bine de-o mie. Haret. 12 mai 1904”
1
. Badea 

Cârţan al Ardealului era multiplicat şi el putea fi regăsit în sufletul fiecărui român. Cărţi 

pentru ardeleni!... Şi Solomon Haliţă era unul dintre cei mai mulţi plecaţi de-acasă de la ei, 

pentru a-şi purta departe – pe plaiurile bârlădene, dorurile pe care nu le-a văzut împlinite. 

În vechea Palodă, şi aceasta s-a integrat spiritului mesianic animat de un Ion 

Popescu sau Ştefan Neagoe. Mulţi ani, alături de G. Ghimbăşanu a scos  un  ziar  conservator  

 

                                                 
1
 Adevărul din 15 decembrie 1935. 
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cu numele Bârladul! Dar activitatea culturală mai de seamă a lui Solomon Haliţă a fost 

concentrată în jurul revistei pedagogice George Lazăr, care a apărut în 1887. 

O revistă de specialitate, scrisă sobru şi documentat aşa cum era scrisă aceasta, nu 

exista în România pentru acea epocă. Bârladul a fost primul care şi în această direcţie şi-a pus 

răspicat cuvântul. În comitetul de redacţie figurau: G. Constantinescu Râmniceanu, Gavril 

Onișor, V. G. Diaconescu şi I. Apostolescu. În primul număr din 15 aprilie 1887, redactorul 

ei fixează ideologia şi planul mde muncă, care se subsumează perfect mesianismului 

bârlădean reprezentat de Ion Popescu. Solomon Haliţă spune: „Numele revistei ne arată şi 

scopul ei, căci George Lazăr pentru noi românii e tot una cu şcoala”; şi mai departe: „vom 

căuta a susţine şcoala, a contribui la progresul ei, în direcţia arătată de George Lazăr”. Căci… 

„învăţământul trebuie să fie naţionalist” deoarece „în jurul nostru e o febrilă activitate 

naţională”, încercându-se „a se întări elementul naţional în paguba naţionalităţii noastre şi 

aceasta pe calea instrucţiei şi educaţiei”
1
. 

Prin urmare o revistă a învăţământului public din România era bine venită, numai că 

era necesar să fie scrisă cu suflet rupt din sufletul lui George Lazăr. Era perioada de acerbă 

luptă naţională. Popoarele, împărţite şi sfărâmate de vremuri, îşi căutau o nouă regrupare – 

mai naturală. Indivizii de acelaşi sânge şi de-o aceeaşi lege trebuiau – după cum s-a şi 

îndeplinit – să închege naţiunii cu meniri istorice. Românii aveau o soartă similară. Aruncaţi 

în cele patru colţuri ale lumii, ei trebuiau să se redeştepte la o viaţă comună, care numai ea 

singură le putea da posibilitatea de a aduce şi ei prinosul sufletului lor în cultura europeană. 

Iar această redeşteptare naţională nu se putea face decât printr-o educaţie a noilor generaţii în 

acest spirit, spirit imprimat românilor de chipul apostolic a lui George Lazăr. El a fost nume 

şi program nu numai pentru Solomon Haliţă, ci şi pentru toţi exponenţii sufletului românesc. 

Bârlădenii: Ion Popescu şi Ştefan Neagoe – după cum am văzut, se găseau pe acelaşi drum 

luminos, dar şi spinos, fixat de dascălul ardelean de la începutul secolului al XIX-lea. Desigur 

că revista bârlădeană George Lazăr s-a integrat perfect în acest ritm de viaţă românească. 

Numai că ea, prin forma în care apăruse adresa unui grup restrâns – de specialişti, pe care 

avea menirea să-i lumineze, să-i formeze ca buni educatori, dar şi ca buni români. Ei, 

educatorii neamului, aveau marea misiune: de a răspândi lumina acolo unde trebuie
2
. Prin 

urmare aceeaşi temă ca şi din Semănătorul lui Ion Popescu: cultură şi lumină pentru popor; 

pe de altă parte: creşterea tinerelor vlăstare într-o profundă iubire pentru tot ce-i românesc. 

Iată postulatele culturii bârlădene din epoca mesianismului ardelean şi care – după cum vom 

vedea – au avut o sursă comună: naţionalismul profesorului universitar din Iaşi – Simion 

Bărnuţiu. Pentru realizarea lor se impunea ca o poruncă categorică cunoaşterea neamului şi 

îndeosebi a creaţiilor poporane. Încât literatura poporană a fost culeasă, publicată şi studiată 

sub diferitele ei aspecte. Cercetări interesante în cuprinsul revistei bârlădene face                 

G. Ghibănescu, iar culegeri – din Tutova – C. Hamagiu, viitorul consilier de ministru. Acesta 

pe lângă bogata activitate literară desfăşurată la Paloda lui Ştefan Neagoe, a publicat o serie 

de poezii poporane şi originale – într-o formă poporană, în George Lazăr ca: Mater Dolorosa 

şi Gândului. 

Revista bârlădeană s-a achitat onorabil de un punct din programul ei – „de a publica 

produsele intelectuale ale poporului”; pentru că numai în modul acesta –, „publicând în 

fiecare număr de câteva pagini de literatură populară … ne va înlesni să-l cunoaştem pe el 

acasă, văzându-i sentimentul lui, cum şi chipului de a privi şi judeca lumea”. Pornind deci de  

                                                 
1
 Vezi George Lazăr, nr. 1-1887. 

2
 George Lazăr, nr. 1-1887. 
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la un ideal social înalt: de a lumina şi educa poporul, ardelenii au ajuns cu mult înainte la 

enunţarea şi realizarea în parte a ideologiei semănătoriste. Pentru că numai cunoscând 

poporul în viaţa lui de acasă şi în concepţia lui despre lume, se puteau forma educatori de 

elită. 

George Lazăr, pe lângă această importantă problemă – de cunoaștere a realităţilor 

româneşti, a căutat ca în cursul celor 3 ani de apariţie să familiarizeze corpul didactic 

tutovean şi din România cu problemele fundamentale şi curente ale pedagogiei. Aşa 

Solomon M. Haliţă, redactorul revistei, publică în mai multe numere un studiu: Direcţiunile 

ce predomină în educaţia şi instrucţia timpului nostru; sau un alt studiu a lui I. Apostolescu: 

Metodul şi învăţământul educativ; Gr. Borgovan, profesor la şcoala normală din Bârlad, 

publică: Realism pedagogic; iar Spiru Haret: Localele de şcoli primare. Numai din 

enumerarea acestor câtorva studii, se poate vedea spiritul şi nivelul publicaţiei care face 

cinste literaturii pedagogice române. Cuprinsul revistei însă era cu mult mai variat. O serie de 

cercetări ştiinţifice, publicate de ardeleanul Gavril Onişor, au dat un aspect divers lui George 

Lazăr, iar studiile şi informaţiile asupra mersului învăţământului local ca şi acelui din toate 

regiunile româneşti, acea rubrică intitulată: Buletinul pedagogic sau Bibliografia literară, îi 

completau cuprinsul şi-i dădeau un aspect occidental. 

Un fapt demn de remarcat, pe care l-am văzut şi la Ion Popescu, ca şi la Ştefan 

Neagoe este: interesul pe care l-a avut revista George Lazăr pentru românii de pretutindeni. 

De la început ea reuşeşte să aibă colaboratori din toate provinciile româneşti, cu 

predominarea ardelenilor. Pe lângă cei din Bârlad, I. Pop Reteganul trimitea ştiri din 

Transilvania (Şcoalele rurale din Ungaria); Valeriu Magdu (sub pseudonim Valmag) trimitea 

informaţii şi literatură poporană din Banat; Din Bella informa asupra şcoalelor româneşti din 

Macedonia. 

 

* 

 

Contribuţia acestei reviste pedagogice la cultura bârlădeană şi chiar a celei româneşti 

a fost destul de importantă şi unică în genul ei pentru acea epocă, putând fi socotită printre 

primele. Ea a umplut un gol imens pe care astăzi nu-l mai avem, datorită şcoalei pedagogice a 

profesorului G. C. Antonescu de la Bucureşti sau celorlalte de la Cluj şi Iaşi. Prin varietatea 

domeniilor pe care le-a îmbrăţişat, George Lazăr a fost citită şi căutată; primul număr a 

trebuit să fie tipărit a doua oară. Studiile pedagogice scrise cu multă competenţă şi cu un grup 

precis, ca şi viul interes pe care l-a arătat pentru creaţia poporană, ne face să încadrăm şi 

această publicaţie a lui Solomon Haliţă, în acelaşi ritm de cultură bârlădeană, denumit 

mesianism ardelean. Activitatea acestuia ca şi aceea a lui Ion Popescu şi Ştefan Neagoe, se 

încadrează aceluiaşi ideal bine definit: de luminare a maselor româneşti prin cultură şi de 

redeşteptare la o viaţă naţională nouă, care avea să ducă la închegarea unui singur neam cu 

meniri istorice.  
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GEORGE UZA* 
 

În  memoria fiului meu 
Dan Alexandru Uza 

„Amintirea  e  singurul rai  din  care  nu putem fi izgoniţi” 

(Richter) 

PARTEA a II-a 

LA DRESDA. EXCURSIE ÎN RDG ŞI LA AL II-LEA SIMPOZION 

INTERNAŢIONAL DE LIPIDE ÎN GERMANIA UNIFICATĂ 

 

Dresda este unul din oraşele pe care le-am vizitat de două ori. Prima vizită a fost o 

excursie în RDG prin ONT Carpaţi (1987). A doua călătorie s-a realizat prin participarea mea 

la al VII-lea Simpozion International de Lipide din Dresda în Germania Unificată (1991). 

În prima vizită am fost însoţit de soţia mea şi am călătorit cu trenul, plecând din 

gara Cluj-Napoca. Dresda a fost prima noastră oprire în RDG. Am fost duşi de către ghid la 

hotel, după care s-a dat liber până la ora 17. Ultimul său cuvânt a fost: „Ora 17, ştiţi unde 

sunteţi”. Dresda prin splendorile Renaşterii şi Barocului a făcut să fie numită „Florenţa 

Elbei”. Gloria acesteia a fost mult diminuată de bombardamentele din 13 şi 14 februarie 

1945, care au distrus o mare parte din ele. Este inexplicabil pentru noi, spunea ghida 

noastră, cum a fost posibil ca în ultimele zile ale războiului avioane aliate să bombardeze 

Dresda cu cantităţi uriaşe de bombe care au ucis peste 35.000 de oameni, distrugând unul 

dintre  cele mai frumoase oraşe ale  Europei. 

Cel mai important obiectiv pe care doream să-l vizitam a fost Muzeul Zwingler,  

„Palatul artei în oraşul artelor”. Aceasta este  o  clădire în  stil baroc german tardiv de a 

frumuseţe rar întâlnită care a scăpat bombardamentelor din 1945.  Construcţia  clădirii  este  

rezultatul colaborării dintre arhitecţi şi regele August cel Puternic. Primele schiţe le-a făcut 

chiar regele. Aripa stângă a muzeului construită în stilul renaşterii italiene adăposteşte 

colecţiile de pictură. Reţin atenţia tablourile lui El Greco, Tiţian, Rafael şi alţi pictori vestiţi. 

O parte din opere au fost duse pentru protecţie în URSS, dar au fost înapoiate muzeului după 

război. În aripa dreaptă sunt expuse colecţiile de porţelan. Meritul acestei colecţii 

extraordinare este al regelui August cel Puternic, care a fost un fanatic colecţionar,  şi al lui J.  

F.  Botinger,  care a fost ţinut prizonier la palat până la sfârşitul scurtei sale vieţi. În 1810 

regele înfiinţează prima manufactură de porţelan la Meissen, prima de acest fel din Europa.  

* Continuăm să  publicăm şi în acest număr din lucrarea Amintiri, amintiri…, apărută în Cluj-Napoca, Editura 

Napoca Star, 2001 (pp. 204-227). Mulţumim pe această cale nepotului autorului, Dan-George Uza, care   şi-a 

dat acordul pentru publicare. 
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Muzeul Zwingler conţine şi o valoroasă colecţie de sculpturi din antichitatea  

romană  şi  grecească,  capodopere  ale patrimoniului universal. Se păstrează intacte Fântâna 

Nimfelor şi Pavilionul Jocul Clopotelor. 

Pe strada August, pe un perete al castelului din Dresda, se poate admira o procesiune 

regală lungă de 102 m, regi şi regine, prinţi şi prinţese, pe jos sau călare. La sfârşitul 

procesiunii sunt reprezentaţi oamenii ştiinţei şi ai artei. În anul 1900 a suferit o distrugere 

considerabilă care a  fost reparată la fabrica din Meissen. 

Mari colecţii de sculptură sunt adăpostite şi la Academia de Artă şi la Albertinul. 

Catedrala catolică din oraş este cea mai memorabilă realizare în arhitectura roman-

barocă a Europei. Biserica Crucii, uriaşă, poate primi 6.000 de oameni. A fost distrusă de 

mai multe ori, inclusiv după bombardamentele din 1945. 

De la Dresda am plecat mai departe la Leipzig, supranumit oraşul târgurilor şi oraşul 

cărţi. Este unul dintre centrele culturale ale Germaniei. A fost distrus în timpul războiului de 

30 de ani şi în timpul ultimului război mondial. Leipzigul are multe clădiri păstrate din Evul 

Mediu, cum este castelul Gholis în stil rococo, primăria veche în stilul renaşterii, biserica Sf. 

Thomas unde mulţi ani a fost cantor J . S . Bach. Este vestită crama Auerbach. Pivniţa a fost 

vizitată de Goethe. Aici se găsesc autografele sale. Ni s-a arătat locul apariţiei lui Mefisto, 

care dăruieşte lui Faust iubirea Margaretei în schimbul sufletului său. După al doilea război 

mondial s-au ridicat clădiri  noi,  cum este opera, şcolile, etc. 

Am părăsit Leipzigul cu autocarul, îndreptându-ne spre Berlin, conform programului 

făcut de organizatorii excursiei. Berlinul este, în mare parte, un oraş nou. În timpul celui de-al 

II-lea război mondial, oraşul a fost distrus complet, Se păstrează primăria construită din 

cărămidă roşie. S-au refăcut clădiri noi cum este Galeria Naţională, Universitatea Humboldt, 

unde a predat Einstein. Am vizitat Muzeul Pergamont, care conţine multe piese antice din 

orient. Este impresionantă strada procesiunii din Babilon, Poarta Istar, mozaicurile din Uruc, 

şi altele. Chiar în zi de sărbătoare am vizitat biserica Sf. Nicolae în stil roman şi biserica     

Sf. Maria. 

Am trecut pe lângă zidul Berlinului care despărţea oraşul ocupat de trupele sovietice 

de cel ocupat de trupele aliate. Am ajuns în centrul oraşului în piaţa Alexander şi am fost 

cazaţi la hotelul cu acelaşi  nume. Lângă hotelul nostru se găsea turnul televiziunii. Eu nu am 

urcat, având frică de înălţime. Cei care au urcat spuneau că se vedea bine partea occidentală a 

oraşului. 

Pe bulevardul Unten den Lindean ne-am plimbat până la poarta Brandenburg. Mi-am 

adus aminte de relatările dr. Leon Nicolae din Sângeorz-Băi, care a făcut Facultatea de 

Medicină la Berlin. Păcat că nu se ştie unde sunt actele sale, în special indexul, unde era 

semnat la examenul de Medicină internă marele savant  Nothnagel. 

În programul nostru am avut şi vizitarea oraşului Postdam, vestit pentru importanţa 

sa istorică. Aici, în castelul Cecilienhof, s-au întâlnit, în 1946, Truman, Churchill şi Stalin 

după al doilea război mondial, pentru a împărţi Europa. Fiecare delegaţie avea cameră de 

primire. Alăturea era sala de şedinţe. Pe pereţii castelului sunt expuse fotografii cu 

principalele monumente din istorica  întâlnire. 

La Sence Souci am vizitat un complex de construcţii în stil rococo din secolul al 

XVIII-lea, ctitorie a lui Frederic al II-lea. Cu mult gust a fost ales mobilierul şi obiectele de 

artă din camere. Bibelourile din porţelan chinezesc şi Maisen, tablourile unor pictori vestiţi, 

ca Van Gogh, Rubens şi alţii, amplificau grandoarea stilului. Deosebit de frumoase sunt 

geamurile şi uşile vopsite în alb, care coboară jos până la sol. Această parte a fost numită 

Castelul Femeilor. Camera lui Voltaire este foarte modest mobilată, un  pat  mic  în  care  nu  
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cred că ar fi putut dormi cineva. Poate din aceste motive Voltaire dorea să plece din această 

închisoare. Ne-am întors acasă cu un avion românesc cu patru motoare. Am aşteptat în 

aeroportul Schonfeld mai mult de patru ore din cauza unei vizite de stat la  Bucureşti. 

A doua călătorie la Dresda am făcut-o cu ocazia Simpozionului Internaţional de 

Lipide, ţinut între 9 şi 11 iunie 1991. Au fost invitaţi Prof. M. Cucuianu şi soţia sa, Dr. I. Trif 

din laboratorul Clinicii Medicale I din Cluj-Napoca şi subsemnatul. Sponsorul participării 

mele la acest simpozion a fost o firmă germană din Frankfurt, care a trimis organizatorilor 

suma de 2.000 DM. Din aceşti bani s-au plătit hotelul şi masa. Eu am sosit cu trenul între 3 şi 

4 dimineaţa. Ceilalţi au venit cu maşina doctorului Trif. Ce să fac până la ora 8 când trebuia 

să vină cu maşina la gară un bun prieten al nostru, Dr. Meisner din Dresda? M-am dus la 

Crucea Roşie Germană din gară. M-am prezentat asistentei de serviciu şi i-am spus în ce scop 

am venit la Dresda. Ea a fost foarte amabilă: m-a ospătat şi mi-a permis să mă întind pe un 

pat până la ora 7,30. La această oră, într-adevăr, a sosit Dr. Meisner, care m-a dus la clinica 

domniei sale, unde m-am întâlnit cu familia Cucuianu. Împreună am mers şi ne-am prezentat 

la recepţia simpozionului. Aici fiecare a primit 200 DM. La recepţie s-a explicat cum şi unde 

se vor ţine lucrările programate. 

Am locuit la hotelul Neva, singur în cameră şi masa am luat-o la diverse restaurante 

şi la recepţii,  Micul dejun  intra în  preţul hotelului. Ca şi la alte congrese din străinătate, la  

micul dejun te  serveai singur din tot ce se afla expus pe mese. Nimeni nu te întreba ce ai 

mâncat, de câte ori te-ai servit, etc. Până la ora 10, când se închidea restaurantul puteai mânca 

oricât. Întrucât eu am plecat din Dresda spre Cluj cu trenul la 4 dimineaţa, micul dejun pentru 

a doua zi l-am găsit la recepţie. Din tot ce s-a servit, chiar apa minerală pusă în dreptul 

fiecăruia în timpul lucrărilor, se vedea bogăţia ţării şi omenia oamenilor. 

În ziua sosirii noastre, seara s-a dat o masă festivă de cunoştinţă la restaurantul din 

vecinătatea hotelului. Am făcut cunoştinţă cu mai mulţi cercetători, în special din Germania. 

Am remarcat faptul că prof. Cucuianu este foarte cunoscut în lumea celor ce se ocupau cu 

arteroscleroza. Au venit la masa noastră vestiţi profesori şi  cercetători să-l salute. 

Organizatorii simpozionului au încredinţat prof. Cucuianu conducerea unei secţii. Lucrările 

prezentate de dr. Trif şi  de  mine  au fost programate în sesiunea poster. Am prezentat 

lucrarea „Concentraţia Zn şi Cu seric şi a complementului C 3 la bolnavii cu hiperlipoprotei-

nemie”. Fiecare lucrare a fost vizitată de un membru al colectivului ştiinţific. Autorii au 

expus pe scurt principalele aspecte de metodologie, tehnici utilizate şi rezultate. Am stat 

mai mult de vorbă cu un cercetător englez ce s-a ocupat de relaţiile  dintre  Cu şi  

arteroscleroză,  problema pe care o aveam şi eu în studiu împreună cu doamna dr. Mariana 

Vlad  şi dr. P. Pom. Astăzi, lucrările noastre sunt publicate în revista  Americană „Biologicall 

Trace Element Research in  Human”. 

Am rămas plăcut impresionat de cercetările expuse la un simpozion satelit la 

care s-a descris aşa-numitul „Sindrom metabolic” pe care prof. A. Moga l-a descoperit cu 

mulţi ani în urmă sub un alt nume: „Sindromul bolilor asociate”. Este păcat că Prof. Moga nu 

a  publicat în străinătate cercetările domniei sale şi ale colaboratorilor săi privind acest 

sindrom, pentru că numai astfel pot fi cunoscute şi se poate vedea cine are prioritate într-o 

problemă. 

Ţin să adaug că în holurile clădirii unde s-a ţinut simpozionul au fost o mulţime de 

firme, predominant germane, care şi-au prezentat produsele. Ele au distribuit şi cărţi ce 

conţineau cercetări şi indicaţii practice de tratament la bolnavii cu hiperlipemie de  diverse  

tipuri. 
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Organizatorii ne-au invitat, aproape în fiecare zi, la banchete organizate la 

restaurantele sau palatele din localitate. Unul a fost deosebit. După terminarea programelor, 

ne-am îmbarcat pe o navă de pasageri care ne-a dus la castelul Pillniz de pe Elba. Imediat 

după debarcare am auzit de departe muzica de suflători. Am urcat pe o alee străjuită de o 

parte şi de alta de arbori până în faţa castelului. Aid, un cor de bărbaţi acompaniat de muzică 

a cântat o melodie din Freischutz. După programul muzical şi un cuvânt de bun venit rostit de 

organizatori, am intrat în palat şi în curtea acestuia pe malul Elbei. Etajul era în renovare. Pe 

lângă masa bogată, s-a prezentat şi un spectacol de circ. O frumoasă fată a prezentat câteva 

numere cu şerpi exotici. După masă ne-am reîntors la Dresda cu aceeaşi navă. Veselia, 

muzica şi dansul au antrenat pe toată lumea uitând de  simpozion. 

Congresul s-a încheiat cu acordarea a două premii obţinute de doi tineri cercetători 

ruşi. 

Mi-a făcut plăcere întâlnirea cu dr. Meisner, care în urmă cu câţiva ani a fost la Cluj, 

chiar la mine acasă, în satul natal Sângeorz-Băi. El este şeful laboratorului central al clinicilor 

din Dresda, Am vizitat acest laborator foarte bine dotat. Colegul Trif a dus nişte probe de 

sânge de la Cluj, pentru dozarea unor enzime, care la noi nu se poate face. Dr. Meisner ne-a 

invitat într-o seară la un restaurant, în afara oraşului, între stânci. Era puţină lume deoarece 

era departe de oraş şi preţurile erau cam pipărate. 

Am revăzut muzeul Zwingler. într-o seară am fost invitaţi la opera Semper. A fost 

refăcută după bombardamentul din 1945. S-a redeschis cu opera „Freischutz” de Carl Maria 

von Weber. Opera Semper este unul dintre cele mai semnificative din arhitectura teatrelor 

secolului al XIX-lea. 

Ne-am reîntors la Cluj la data de  13 iunie  1991. 

 

UN CONGRES MEDICAL LA TOKYO 

 

După 25 de ani de la terminarea celui de-al doilea război mondial, Japonia ajunge a 

treia ţară din lume în ce priveşte dezvoltarea economică. Mirajul japonez este atribuit nu 

numai ajutorului american, ci şi  hărniciei,  cinstei şi disciplinei  poporului japonez. 

Japonia este formată din mai multe insule care  sunt  legate  între ele prin tuneluri. 

Cel mai lung tunel are 53 de km, cu 17 km mai lung decât cel de sub Canalul Mării Mânecii. 

Nu poţi vizita Japonia fără să ţi se povestească de cel mai înalt munte al lor, numit FujiYama, 

care este considerat un munte sacru. Fiecare japonez trebuie să urce acest munte cel puţin 

odată în viaţă. 

În anul 1989, între 28 august şi 1 septembrie, s-a ţinut la Tokyo al II-lea Congres 

mondial al Societăţii Internaţionale pentru Studiul Microelementelor (ISTERH). Fiind 

membru fondator al acestei societăţi, am fost invitat să prezint o comunicare. Cu câteva 

luni înainte de congres am trimis un rezumat al lucrării, pentru a fi discutat în comitetul 

ştiinţific organizator. Profesorul Hiroshi Tomita, preşedintele congresului, mi-a comunicat 

că lucrarea a fost acceptată pentru a fi susţinută în secţiunea de cardiologie. Ţin să 

subliniez că deplasarea  mea la Tokyo a fost subvenţionată, în cea mai mare parte, de 

Societatea Japoneză pentru Studiul Microelementelor. 

Călătoria de unul singur într-o ţară atât de îndepărtată nu pot să spun că-mi provoca 

teamă, ci mai mult emoţia inerentă oricărui eveniment important din viaţă. Pe măsură ce se 

apropia data plecării, emoţia a fost învinsă de curiozitatea de a cunoaşte o lume nouă şi de 

dorinţa de  a  afla  noutăţi în domeniu. 
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Am plecat din Bucureşti cu un avion Tarom-Boeing în ziua de 23 august, orele 24, şi 

am ajuns la Tokyo în 26 august orele 18 (ora locală). După decolarea de pe aeroportul 

Otopeni, în scurt timp am trecut peste Bosfor şi Dardanele, care puteau fi delimitate ca pe 

hartă în marea de lumină. Am traversat Turcia, Marea Mediterană, Cipru şi alte ţări din 

Orientul apropiat, şi am aterizat a doua zi, la orele 9, în Pakistan la Caraci. Ieşind din avion, 

m-a izbit căldura caracteristică tropicelor. Îmi făcea impresia că nu pot respira. Am fost 

conduşi cu o maşină în aeroport.  Aerul Orientului se  simţea peste  tot.  După  aproximativ  o 

oră, am continuat drumul de-a lungul fluviului Indus. Pe măsură ce ne apropiam de munţi, 

verdele ce înconjura fluviul se micşora, cedând tot mai mult locul albului nemărginit al 

zăpezii. Prin hublou observam munţii tot mai înalţi. Vârfurile lor îngheţate (Munţii 

Karakorum) mi se păreau că ajung la câţiva zeci de metri de avion. Piloţii ne-au comunicat 

că zburăm la 11.000 m. altitudine. Am trecut Munţii Himalaya în aproximativ o oră. Era 

un spectacol feeric, întrucât zburam pe un cer senin. După Munţii Karakorum am intrat în 

deşertul Gobi, peste care am zburat câteva ore. La ora  18 am  aterizat la Pekin. Aterizarea 

lină a stârnit aplauzele pasagerilor la adresa comandantului. După o noapte de odihnă la 

ambasada noastră de la Pekin, a doua zi am continuat drumul cu un avion Gimbo-Get 

chinezesc spre Tokyo. Am trecut peste Shanghai şi peste partea de est a Oceanului Pacific. 

La ora 18 am aterizat la Tokyo, pe aeroportul Narita. La aeroport ne-au întâmpinat 

reprezentanţii Tarom-ului, care au venit în avion. Am intrat direct în aeroport, prin 

burduful ce a fost ataşat la uşa avionului. Formalităţile de vamă au fost simple, fără 

control amănunţit de bagaje. De la aeroport am plecat cu un autocar până aproape de 

oraş. M-a impresionat în mod deosebit comportamentul oamenilor ce deserveau autocarele. 

Pentru mine era ceva cu totul inedit. Îmbrăcaţi cu o uniforma gris-cafe, foarte curată, cu 

mănuşi, se ocupau cu multă grijă de fiecare călător în parte.  După ce  ne-am  aşezat în 

autocar, fiecare la locul sau, a venit un ultim controlor care ne-a salutat respectuos aplecându-

se până aproape de 90°, cum le este obiceiul, şi a dat undă verde plecării maşinii. La puţin 

timp după plecare am observat şoselele suprapuse. înainte de intrarea în oraş, un englez care 

stătea lângă mine mi-a atras atenţia asupra unei reclame scrise „pe cer” cu litere ce-ţi făceau 

impresia că sunt nori, Ulterior am gustat din sucul căruia i se făcea reclamă. 

În următoarele 2-3 zile am încercat să mă adaptez noului fus orar. în seara zilei de 27 

august am participat la „banchetul de cunoştinţe”; congresul s-a deschis a doua zi, la hotelul 

Arcadia, printr-o scurtă şedinţă în care organizatorii ne-au primit cu căldură şi au expus, în 

mare, programul congresului. Cu această ocazie, preşedintele congresului a înmânat premiul 

Raulin profesorului A. S. Prasad din Statele Unite ale Americii, preşedintele ISTERH, pentru 

lucrările sale privind microelementele. 

După o scurtă pauză, lucrările au continuat pe secţii. Unele la hotelul Nihoidagaku 

Kai-Kam, alături de Arcadia Ichigaia. Nu doresc să intru  în detalii, deoarece nu mă adresez 

specialiştilor, ci doar să amintesc câteva probleme ce ţin de cultura generală. Multe lucrări s-

au axat pe studiul relaţiilor dintre microelemente şi grăsimi, cu scopul de a găsi noi factori de 

risc în arteroscleroză. Alte lucrări s-au ocupat de legăturile dintre microelemente şi imunitate, 

de comportarea lor în hipertensiunea arterială, diabetul zaharat, infarctul miocardic, bolile 

renale şi metabolice, etc. Cercetările epidemiologice legate de frecvenţa unor boli 

cardiovasculare în ţări cu o structură diferită a solului au stârnit un interes deosebit. În funcţie 

de structura solului variază duritatea apei, care se ştie că este invers proporţională cu 

frecvenţa bolilor cardiovasculare. În acest cadru s-a prezentat relaţia dintre selenium şi 

arteroscleroză, arătând că în zonele cu deficit de selenium bolile cardiovasculare sunt mai 

frecvente decât în zonele martore. Un  mare  număr  de  lucrări  clinice  şi  experimentale  au  
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studiat rolul microelementelor în apariţia şi dezvoltarea tumorilor. Eu am prezentat cercetări 

privind rolul Cu şi Zn în apariţia şi dezvoltarea bolilor arteriale cronice ale membrelor. 

Congresul s-a încheiat cu concluziile prezentate de preşedintele congresului şi al ISTERH. 

În afară de programul ştiinţific, organizatorii congresului au oferit  în orele libere un 

bogat şi variat program cultural, deosebit de interesant. Am  vizitat Teatrul Japonez (Kabuki), 

Sanctuarul Meiji, Complexul Chinzan-So, Grădinile Imperiale; am asistat la o demonstraţie 

de aranjarea florilor (ikebana), la Nopţile Japoneze. Invitat de ambasadorul nostru la Tokyo, 

am vizitat expoziţia internaţională de la Yokohama. Aici am participat la sărbătoarea de 

înfrăţire dintre oraşul Yokohama şi oraşul Constanţa. După această sărbătoare am fost 

conduşi de un delegat al expoziţiei prin principalele pavilioane japoneze şi străine. Îmi 

amintesc că în pavilionul unei ţări africane erau de vânzare şerpi ce înotau, lungi până la 2 m. 

La un pavilion japonez  ne-au proiectat pe ecran momente din viaţa samurailor. Astăzi, cel 

puţin la oraşe, nu mai sunt samurai; ei se mai întâlnesc rar la sate. O dată pe an ei se întrunesc 

într-o localitate din ţară. La terminarea vizitei mi s-a oferit ca amintire o frumoasă farfurie din 

lemn, pe care este gravată o  floare ca o flacără. 

Tokyo este unul dintre cele mai mari oraşe din lume, cu aproape  12 milioane de 

locuitori. La un oraş atât de mare este foarte greu să defineşti centrul. Tokyo-ul are mai multe 

centre, fiecare cu caracteristicile lui: Ginza (centrul comercial), Centrul administraţiei 

guvernamentale, Ropongi, Shinjucu, Akihabara (centrul electronicii), etc. În ce priveşte 

arhitectura, alături de construcţii vechi, specifice locului, se înalţă clădiri din beton şi sticlă, 

atribuite civilizaţiei actuale. Oriunde întorci capul, descoperi imagini inedite. De neuitat sunt 

palatul Akasako, Turnul oraşului Tokyo, Templul Asakusa, Palatul Imperial etc., fiecare 

cu  legendele şi curiozităţile sale.  Turnul oraşului  este  cu 13 m. mai înalt decât Turnul 

Eiffel din Paris. Pe una din clădirile oraşului este montată nava lui Magelan, în mărime 

naturală. Pe unele străzi sunt montate ecrane mari de televiziune deasupra magazinelor, 

care  te urmăresc de la un magazin la altul, în special în cartierul electronicii, Akihabara. 

Oraşul este împânzit de muzee  moderne şi  tradiţionale, de temple budiste sau shintoiste, 

mai mari sau mai mici. Am văzut şi biserici creştine, ca de exemplu biserica romano-

catolică Sf. Maria. în timpul nopţii oraşul este luminat de reclame mari,  scrise în 

japoneză şi engleză. În afara marilor bulevarde, casele sunt înghesuie pe străzi înguste, Din 

cauza  aglomeraţiei,  Tokyo-ul se dezvoltă pe verticală şi în subteran. Sunt mici oraşele 

subterane legate prin tunele. Atmosfera este foarte poluată din cauza maşinilor, astfel încât 

poliţiştii folosesc pungi cu oxigen. 

Nu pot să închei aceste câteva rânduri fără să spun câteva cuvinte despre 

locuitorii oraşului Tokyo. Am remarcat, ca şi alţi străini, comportarea civilizată a 

gazdelor în orice împrejurare: pe stradă, în metrou, în restaurant, etc. Străinul este 

impresionat de salutul lor cu multiple plecăciuni, presărat cu formule de politeţe pline de 

gingăşie  şi nobleţe. Oraşul este foarte curat şi acest fapt denotă gradul înalt de conştiinţă 

civică. 

90 de milioane de japonezi sunt budişti. Aceasta nu-i împiedică să fie şi shintoişti. 

Shintoismul este un cult al strămoşilor imperiali şi al lor propriu.  În  fiecare  casă  este  un 

altar al strămoşilor. 

Alimentaţia lor tradiţională se deosebeşte mult de cea a europenilor. Japonezii 

consumă foarte mult peşte. De fapt, în Tokyo este  cea mai mare  piaţă  de peşte  din lume. 

Aproape în fiecare seară eram invitaţi la banchete, fie oferite de conducerea ISTERH, fie de 

Universitate, fie de primarul oraşului, etc. Îmi amintesc de banchetele de la hotelul Otani în 

complexul Chinzan-So, Arcadia, etc.  În  timpul banchetelor  s-au   dat   spectacole  pe  scenă  
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sau chiar în sala banchetului, ce au constat din dansuri tradiţionale, în costume tradiţionale. 

La hotelul Otani a dansat o frumoasă japoneză, pe ritm spaniol cu castaniete, după o muzică 

la chitară şi voce. Restaurantul Otani era mobilat cu mobilă stil. Aproape la fiecare masă era 

o gheişă care servea şi se chinuia să ne înveţe să mâncăm cu cele două beţişoare folosite de  

ei  la  consumul orezului. Cu toată bunăvoinţa noastră şi strădania gheişelor, îmbrăcate în 

frumoase chimonouri, n-am  putut învăţa  folosirea  acestor beţişoare, pe care ei le mânuiesc 

cu o dexteritate uimitoare. La plecarea din restaurantul Otani, gheişele ne-au oferit la ieşire 

un pahar de lemn, folosit de ei la consumul sake-ului. Paharul are forma unui cub cu o latură 

de 8 cm. şi adânc de 5 cm. Pe o latură este tipărit numele societăţii ISTERH, care a organizat 

congresul. Altădată ne-au oferit un clopoţel din metal, un obiect tradiţional cred, utilizat de ei 

în gospodării, pentru chemarea supuşilor. 

Mulţi participanţi străini la congres aveau frica unui cutremur, întrucât Tokyo-ul este 

situat într-o regiune seismică şi cutremurele de grade diferite sunt destul de frecvente. 

Japonezii sunt obişnuiţi cu asemenea seisme şi permanent se face educaţia populaţiei, cum şi 

ce trebuie să facă în caz de cutremur. 

O profesie ce nu există în alte ţări decât în Japonia este aceea de gheişă. Ele nu sunt, 

cum se crede, femei cu moravuri uşoare. Ele se pregătesc pentru această meserie încă din 

copilărie. Pot fi măritate. Ele învaţă să cânte cu vocea şi cu instrumentele tradiţionale, să 

danseze, învaţă ritualul ceaiului, a aranjării florilor, a întreţinerii unei conversaţii pentru a 

putea ţine companie plăcută bărbaţilor în orele de destindere. 

Am plecat din Tokyo în data de 4 septembrie după masa şi am călătorit mai mult 

noaptea. Am avut două escale, la Peking şi Abu-Dhabi, în Emiratele Arabe Unite.  În  6  

septembrie,  dimineaţa, la orele patru, m-a trezit vocea însoţitoarei de bord, ce se auzea 

plăcut, melodios în microfon: „Atenţiune! Atenţiune! Peste 15 minute vom  ateriza  la 

Bucureşti!”. 

 

ÎN ALPII FRANCEZI 

 

 

Am făcut parte dintr-un colectiv de medici care au fost invitaţi la Congresul 

European cu tema „Microelementele şi radicalii liberi în bolile oxidative”, care s-a ţinut la 

Chamonix, în Franţa, între 5 şi 9 aprilie 1993. Am plecat din Cluj-Napoca în 2 aprilie 1993 cu 

un microbuz şi am ajuns în Chamonix în 5 aprilie 1993. Pentru că distanţa era foarte mare şi 

am plecat destul de târziu, nu ne-am oprit decât noaptea, pentru odihnă. În prima zi am 

traversat Ungaria şi Slovacia şi am dormit într-un sat din Cehia, situat aproape de graniţa cu 

Germania. Satul era situat într-o regiune de dealuri, cu multe păduri. Foarte des pe la casele 

de pe strada principală era scris „Zimmerfrei”. Ne-am oprit la una din aceste case şi am cerut 

găzduire pe o noapte. Gazda, foarte amabilă, ne-a condus la etajul casei în două camere 

destul de simplu aranjate. Se pare că edificiul era nou. Dimineaţa, în costul camerei ne-a 

servit micul dejun, bogat, nu deosebit de cel de la noi. Am traversat apoi Germania, pentru 

care am avut la dispoziţie 24 de ore. Am poposit din nou o noapte într-un mic oraş din 

Germania şi, la limita timpului acordat de viza germană, am trecut în Franţa. Ne aşteptam ca 

la graniţă să se facă controlul obişnuit al paşapoartelor şi, eventual, al bagajelor, dar, spre 

surprinderea noastră, la graniţa dintre Germania şi Franţa nu era nimeni. Miraţi, am depăşit 

frontiera încet şi cu atenţie. Colegul care conducea microbuzul a spart tăcerea din maşină şi, 

vesel, ne-a urat „Bienvenue en France!”. În Franţa călătoriile pe autostrăzi, spre deosebire de 

Germania, se plătesc. Noi am călătorit pe străzi obişnuite, pentru a evita cheltuielile inutile.  
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N-am putut ajunge într-o zi la Chamonix, şi a mai trebuit să dormim încă o noapte la 

un hotel dintr-un sat francez. Dimineaţa, am plecat de aici pe la ora opt. Pe măsură ce ne 

apropiam de munţi, se simţea tot mai mult frigul, încât a trebuit să ne îmbrăcăm cu haine mai 

călduroase.  De departe se zăreau cabinele colorate în roşu ale telefericului ce urca Alpii. 

Am sosit la Chamonix în jur de ora 11. N-a fost greu să găsim Centrul de Congrese 

Majestic, oraşul fiind destul de mic. Ne-am prezentat la organizatorii manifestării ştiinţifice 

şi am obţinut scutirea de taxa de participare, având în vedere situaţia economică a ţării 

noastre la acea vreme. Pentru cazare ni s-a recomandat un hotel pentru turişti, ocupat în cea 

mai mare parte de cei ce practicau sporturile de iarnă şi care a fost destul de ieftin. 

Comunicările s-au ţinut în două săli. După prezentarea unor rapoarte generale de 

către cei mai cunoscuţi specialişti în domeniu invitaţi pentru aceasta de organizatori, s-a 

trecut la prezentarea lucrărilor pe secţii: radicalii liberi şi microelementele în bolile 

cardiovasculare, cancer, bolile hepatice şi renale, bolile nervoase, etc. Dezechilibrul dintre 

oxidanţi şi antioxidanţi în favoarea primilor s-a numit „stress oxidativ”. S-a arătat că 

celulele organismului sunt echipate cu sistem antioxidant enzimatic care conţine Zn, Se şi 

alte microelemente. Oxidanţii sunt generaţi în metabolismul aerobic endo şi exogen 

favorizaţi de Cu şi Fe. Unele boli sunt asociate cu leziuni oxidative.  S-a remarcat acţiunea 

antioxidativă a vitaminelor B şi E. Acţiunea antioxidativă se poate determina prin măsurarea 

concentraţiei factorilor oxidativi sau prin determinarea enzimelor antioxidative. Studii 

epidemiologice asupra aportului de microelemente prin alimente arată că în multe ţări apare 

deficitul de Zn şi Se, microelemente antioxidative. Se propune îmbogăţirea alimentelor cu 

aceste microelemente. Pe noi ne-au interesat în mod deosebit bolile cardiovasculare, întrucât 

şi lucrările noastre se încadrau în acest capitol. Unul dintre rapoartele generale s-a ocupat de 

producerea radicalilor liberi în ischemie, fenomen studiat şi de noi în cele două lucrări 

prezentate: „Dinamica radicalilor liberi determinaţi prin peroxidazele lipidice în accidentele 

vasculare ischemice acute” şi „Studiul nivelului antioxidantelor în accidentele vasculare 

cerebrale  acute”. 

N-au lipsit nici manifestările culturale, cum a fost concertul de pian dat de              

P. L. Chappuise, vestit pianist francez, care a cântat bucăţi din Chopin, Bach şi alţii. În altă 

seară s-a dat un banchet de către conducerea Universităţii din Lyon, la care a participat 

adjunctul  primarului. 

A fost plăcută întâlnirea mea cu alţi specialişti în domeniu cu care am participat la 

congresul cu acelaşi subiect de la Tokyo, în 1989. Am rămas impresionat de eforturile, în 

special ale studenţilor, la reuşita congresului. Francezii păstrează obiceiuri vechi protocolare, 

care te trimit departe în istoria saloanelor pariziene, dând întrunirii o notă de eleganţă şi 

rafinament. O deosebită plăcere mi-a făcut întâlnirea cu o româncă care lucra la Paris şi care 

a prezentat o frumoasă şi documentată lucrare privind relaţiile dintre radicalii liberi şi 

microelemente. Vechea noastră prietenă Maria Luiza Garda a fost şi aici prezentă cu o  

comunicare. 

Pe culoarele parterului şi pe holurile clădirii unde se desfăşura congresul erau expuse 

fotografii şi machete din Alpi, cu liniile telefericului care duceau spre Elveţia şi Italia, 

hoteluri, restaurante, etc. Restaurantul la cea mai mare înălţime este L’Aiguille de Midi - 

3482 m. Din oraş se vedeau sportivi ce zburau cu parapanta. 

Chamonixul este un oraş de munte situat la 1042 m altitudine. De-a lungul văii ce 

traversează Chamonixul sunt o mulţime de aşezări ce sunt pregătite pentru a primi sporturile 

de iarnă. Casele din Chamonix sunt viu colorate, nu prea mari; magazinele sunt bine 

aprovizionate, reflectând bunăstarea adusă de turismul bine organizat. De fapt, Chamonixul,  
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ca regiune, este una dintre cele mai vestite din lume pentru sporturile de iarnă. Nu trebuie 

decât să ne amintim că la Chamonix se găsesc peste 100 de hoteluri şi restaurante, spaţioase, 

cu terase pentru plajă de altitudine. Pentru această regiune este caracteristică instabilitatea 

vremii. De aceea, la Chamonix se dau patru buletine meteo în 24  de ore. Reclame de tot 

felul, pliante cu fotografii colorate ale regiunii, par foarte convingătoare pentru cei ce au 

posibilitatea de a petrece o vacanţă de iarnă aici. Oraşul se pregătea pentru întâmpinarea 

sărbătorilor de Paști. Peste tot se făcea curăţenie: în case, în biserici, etc. Panorama Alpilor se 

putea admira privind printr-o lunetă pusă la dispoziţia publicului în  mijlocul oraşului. 

Noi am părăsit oraşul Chamonix imediat după terminarea congresului, pentru a avea 

timp să vizităm unele puncte turistice ce erau în drumul nostru spre ţară. Topirea zăpezilor 

din munţi umflă pâraiele laterale care cădeau de la mari înălţimi făcând un zgomot 

impresionant, aş putea spune înfricoşător, mai ales că era înnourat şi ploua. Pe măsură ce ne 

îndepărtam de munţi era tot mai cald, primăvara simţindu-se aici. Colegul dr. P. Porr, care 

şofa, era foarte bine documentat asupra obiectivelor turistice pe care voiam să le vizităm. Am 

intrat mai întâi pe o vale laterală până am ajuns într-un sat francez înconjurat de stânci înalte, 

fără verdeaţă, făcându-ţi impresia că eşti într-o căldare. Era canionul Georges de L’Ardeche. 

Valea care traversa satul cobora din munţi făcând la intrare o cascadă de 8-10 m. Chiar lângă 

cascadă, un francez mai în  vârstă avea un lac cu păstrăvi. Nu prea era vorbăreţ, probabil era 

satul de turişti. Am urcat cu maşina pe serpentine deasupra acestor stânci, de unde se vedea în 

toată frumuseţea ei căldarea în care era satul. Ne-am reîntors pe acelaşi drum. Pe lângă vale 

am stat de vorbă cu un pescar care se plângea că n-a prins nimic, deoarece apele mari au dus 

păstrăvii la vale şi ei urcă abia când apele scad. Am oprit pentru câteva minute în oraşul 

Annisy, lângă un lac cu ape de munte. De aici am plecat spre Strasbourg, unde ne aştepta 

familia doctorului Ionescu din Cluj, care ne-a găzduit o noapte. A doua zi am vizitat Palatul 

Naţiunilor Unite. După ce am făcut câteva poze, am plecat spre un sat de vacanţă numit 

Riquewirh. Aici vin mai ales de sărbători oaspeţi dornici să vadă străzi pitoreşti, cu clădiri 

vechi, animate de tot felul de naţionalităţi. Deosebit de atractive sunt caleştile din secolele 

trecute expuse în stradă. Copii îmbrăcaţi în port alsacian, roşu şi albastru, erau admiraţi de 

multă lume. Din acest sat am plecat spre Germania. Din nou graniţa nepăzită. Am poposit la 

Freiburg chiar în Vinerea Mare. în catedrala catolică, monumentală, am vizitat vestita lucrare 

„Cina Cea de Taină”, în care Isus şi Apostolii erau statui în mărime naturală. Ne-am reluat 

drumul şi nu ne-am oprit decât în Cehia, într-un sat numit Teici, în piaţa centrală, de jur 

împrejur, trotuarul era acoperit de marginea caselor, aşa cum se poate vedea la noi la Bistriţa 

(Sugălete). 

Am sosit la Cluj în 13 aprilie la ora 3 dimineaţa, unde primăvara era mult întârziată 

faţă de ţările din apusul Europei. 

 

A XXIII-A SĂPTĂMÂNĂ MEDICALĂ BALCANICĂ, LA TROIA 

 

În vara anului 1994 am fost invitat la această întrunire medicală ce s-a ţinut la 

Istambul în Turda. Am plecat din Cluj-Napoca la 17 august 1994 cu autoturismul Dada, 

proprietatea colegului meu dr. Paul Porr. Am sosit la Istambul la data de 19 august 1994. 

Am traversat Bulgaria şi partea europeană a Turciei fără probleme. Ne-am oprit 

câteva ore la Carmen Sylva şi pe litoralul bulgăresc al Mării Negre, la Vama. Mi-au plăcut 

căsuţele cochete, unele construite în stil naţional, cu mici restaurante, care sugerau atmosfera 

mai intimă, mai familiară decât blocurile uriaşe cu sute de camere şi mii de locatari. în drum 

spre Istambul ne-am abătut pe o şosea laterală pentru a vizita o mănăstire bulgărească foarte  
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veche, poate de sute de ani. Se păstrează o parte din chiliile călugărilor săpate în stâncă şi 

uneori suprapuse, cu două-trei etaje. Ne-am gândit la condiţiile mizerabile pe care le-au putut 

avea aceşti călugări. 

La graniţa dintre Bulgaria şi Turcia era mare aglomeraţie pentru obţinerea trecerii 

în ţara vecină. Am fost obligaţi să schimbăm 50 DM la graniţa turcească. Îndată ce am 

depăşit graniţa, au început să apară moscheile, cu unul sau două minarete. Nu numai 

aceste construcţii schimbă atmosfera după ce depăşeşti graniţa cu Bulgaria, ci şi muzica ce 

se aude la radio, televizoare, pe strada, etc. Am auzit la un restaurant cântând la masă, 

pentru oamenii cu chef, o muzică pe care nu o înţelegeam. Eu cred că în această lume nici 

nu s-ar potrivi o altă muzică. Am dormit o noapte la Istambul, la o cunoştinţă medic ce se 

pregătea pentru un examen de grad. 

A doua zi am plecat spre Troia, rămânând să vizităm Istambulul la întoarcere. 

Trecerea podului peste Bosfor trebuia întotdeauna plătită. Drumul până la Troia este destul de 

lung. Am trecut prin oraşul Bursa şi am dormit o noapte la Iznik într-un mic hotel privat. 

Dormit este prea mult spus, mai bine ne-am odihnit, pentru că imamul moscheii vecine nu  

ne-a lăsat, Strigătele din minaret la rugăciune m-au trezit mereu. La Iznik sau Niceea s-a ţinut 

primul Consiliu Ecumenic. 

O mare parte din drumul parcurs se situa pe lângă Marea Marmara şi Marea Egee. 

Căldura greu de suportat ne obligă să cumpărăm pepeni pentru alinarea setei. Este adevărat că 

nu erau scumpi. La tot pasul erau ţărani cu căruţe pline de pepeni şi zarzavat. Mi-am adus 

aminte că de la Troia a plecat de mai multe ori, aşa cum scrie în Noul Testament, Sf. Paul 

spre Macedonia şi alte părţi ale Greciei. De la Troia a plecat şi Aeneas, marele erou troian, şi 

s-a stabilit la Roma. Descendenţii lui sunt Romulus şi Remus. 

Am sosit la Troia în jur de ora 10. Am scos biletele de intrare în cetate şi am început 

să călcăm pe urmele lui Ulise. Se cunosc destul de multe lucruri despre Troia. Ca elev am 

învăţat despre Războiul Troian, descris atât de frumos de Homer în Iliada. Acesta a avut loc 

cu 1200 şi 1300 de ani înainte de Christos. Homer a cântat acest război la trei secole după 

sfârşitul lui. Legenda spune că motivul declanşării lui a fost răpirea Elenei, soţia lui 

Merielaos, rege Spartan, de către Priam, regele Troiei. Adevăratul motiv al războiului se pare 

că nu este acesta, ci unul economic. Troia s-a opus trecerii prin Dardanele a bogăţiilor luate 

de greci de pe malurile Mării Negre. Războiul a ţinut 10 ani, după care Troia a căzut datorită 

şiretlicului intuit de greci - Calul Troian. În cetate există şi astăzi un cal troian construit din 

lemn, poate asemănător cu cel original, în care încap aproximativ 200 de oameni. Săpăturile 

pentru descoperirea cetăţii Troia au început prin 1920 şi s-au desfăşurat în mai multe etape. 

Cercetătorul german Schliman a reuşit să descopere tezaurul lui Priam, bijuteriile Elenei, care 

au fost transportate la Berlin. La sfârşitul celui   de-al doilea război mondial, învingătorii se 

pare că au luat acest tezaur. Astăzi se vede foarte bine altarul de sacrificii, un amfiteatru 

foarte bine păstrat, urmele templului Atenei şi multe ziduri în spatele cărora nu ştie 

deocamdată nimeni ce se află. La Troia ne-am întâlnit cu un grup de timişoreni care mergeau 

la Efes. Lângă acest oraş se poate vedea casa Sfintei Maria, încredinţată de Isus apostolului 

Ioan. 

De la Troia ne-am întors pe alt drum la Istambul. Din oraşul Kanakale am trecut pe 

un pod plutitor peste Dardanele, pe celălalt mal al Mării Marmara. Drumul la început a fost 

foarte greu, fie alocuri fără asfalt. Am ajuns la Istambul cu o zi înainte de începerea sesiunii 

de comunicări. Congresul a fost deschis de preşedintele Turciei, domnul Suleiman Demirel. 

Noi am prezentat comunicarea „Există mecanism imunocelular citotoxic în patogeneza bolii 

celiace? Studii scintigrafice şi elecromicroscopice”. S-au prezentat  comunicări  din  diverse  
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domenii ale medicinii generale, chirurgiei, ortopediei, pneumologiei, cardiologiei, 

neurologiei, ORL, dermatologiei, farmaciei, bolilor infecţioase, etc. Am asistat mai mult la 

lucrările din domeniul cardiologiei. Am remarcat lucrarea unui colectiv din Bucureşti asupra 

profilaxiei morţii subite într-o unitate coronariană prin tratamentul chirurgical al aritmiilor 

ventriculare. S-au prezentat de către cercetătorii turci, bulgari şi români studii asupra 

cardiopatiei dilatative, cercetări hemodinamice în hipertensiunea arterială, rezultatele 

intervenţiilor chirurgicale în obluterările arteriale cronice periferice şi coronariene. 

Participarea a fost numeroasă, din toate ţările balcanice, inclusiv Republica Moldova. 

Organizatorii au întocmit un frumos program cultural, vizitarea unor moschei, cum a 

fost Moscheea Albastră, Palatul Topkapî, etc. Aproape în fiecare seară s-au oferit banchete în 

diferite restaurante şi grădini din Istambul de  către  primărie,  rectoratul Universităţii, etc. 

Înainte de a descrie principalele palate din Istambul, aş vrea să facem o scurtă 

incursiune în istoria acestui oraş. Istambulul este un oraş mare, cu peste şapte milioane de 

locuitori, situat pe două continente: Europa şi Asia, Este singurul oraş din lume în care un pod 

leagă două continente. Istambulul a fost capitala a trei imperii succesive: roman, bizantin şi 

otoman. 

După legendă, Byzas din Magara este fondatorul Bizanţului. De-a lungul secolelor, 

aceasta a trecut prin mari transformări. Septimius Severus în 196 a cucerit şi distrus oraşul. 

Se spune că ulterior l-a refăcut, Constantin cel Mare declară Istambulul capitala Imperiului 

Roman. El numeşte oraşul după numele său, Constantinopol. Cea mai prosperă perioadă a 

oraşului este sub împăratul Iustinian. în secolul al VII-lea şi  al VIII-lea a fost asediat de 

persani şi arabi. În 1204 cruciaţii distrug oraşul şi pun bazele Imperiului latin. În 1453 oraşul 

este cucerit de turci. De la această data şi până în 1923 devine capitala Imperiului otoman. În 

1923 imperiul este distrus şi capitala ţării este mutată la Ankara. 

În cadrul programului cultural sau individual am vizitat cele mai frumoase palate şi 

moschei din Istambul. Palatul Topkapî a fost construit în 1459 de către Mohamed al II-lea, 

Acesta a fost reşedinţa oficială a sultanilor până în 1839, când a fost mutată în Palatul 

Dolmabahce. în Palatul Topkapî se găsesc opere de mare valoare, unele unicate. În prima 

curte a palatului se află Biserica Sf. Irina, unde s-a ţinut cel de-al  doilea Consiliu Ecumenic, 

în a  doua curte,  palatul adăposteşte mari colecţii de porţelan japonez şi chinez. Tot aici se 

găseşte unul din cele mai mari diamante din lume, tronuri din aur de sute de kg, încrustate cu 

briliante, în centrul celei de-a treia curţi se găseşte biblioteca sultanului, o expoziţie a 

costumelor imperiale, sala de audienţe şi colecţia de miniaturi din Evul Mediu. În curtea a 

patra sunt construite apartamentele particulare ce datează din secolele 18 şi 19. Astăzi se 

poate vizita numai o mică parte din harem, Moscheea eunucilor, baia sultanului şi clădirea 

favoritelor. Religia lor le-a permis să aibă mai multe soţii. Bărbaţii mureau în războaie şi era 

necesară pregătirea de noi recruţi. Sub Selim al II-lea s-a construit o  clădire separată pentru 

harem  cu 400  de camere, băi, etc. 

De-a lungul Bosforului am vizitat minunatele palate: Dolmabahce, Beilerbeyi, şi 

altele. Numele strâmtorii Bosfor provine dintr-o legendă. Bosfor înseamnă „vadul vacii”. Se 

spune că Io, favorita lui Zeus, este transformată de acesta în vacă pentru a o proteja de Hera, 

soţia lui Zeus, Hera însă trimite o albină să o necăjească. Ea se sperie şi sare în Bosfor şi 

astfel strâmtoarea se crucifică şi apare Cornul de Aur. În Palatul Dolmabahce a murit Ataturk, 

preşedintele Turciei moderne. Pentru decoraţiile interioare au fost folosite 14 tone de aur şi 

40 de tone de argint. De-a lungul Bosforului sunt şi alte palate mai mici, cum este Palatul 

Yidiz,  un complex de fortăreţe şi moschei, palatul Gorksu, şi altele. 
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Una dintre cele mai frumoase şi mai mari moschei din Istambul este Moscheea 

Albastră. Construită de Ahmed I, este singura moschee din lume cu şase minarete. Din cauza 

ţiglelor gri-albastru, i se spune Moscheea Albastră. De aici îşi încep pelerinii călătoria la 

Meka. Moscheea este vestită nu numai prin arhitectură, ci şi prin acustica sa. Rugăciunile 

credincioşilor conduse de  imam se aud din afara  moscheii. 

Haghia Sofia înseamnă „înţelepciune divină”. Noi îi spunem Biserica Sfânta Sofia. 

Construcţia ei a fost începută de Constantin cel Mare. De mai multe ori distrusă de foc, 

răscoale, etc., a fost restaurată de Iustinian. După cucerirea Constantinopolului, turcii adaugă 

cele patru minarete. Ataturk transformă bazilica în muzeu. Vizitatorul este impresionat de 

mozaicurile creştine păstrate în bazilică. Deasupra porţii imperiale se vede un minunat 

mozaic reprezentând pe Christos aşezat pe  un tron ornat cu diamante. La dreapta lui este 

împăratul Leon al VI-lea prosternat şi de cele două părţi este Sfânta Fecioară şi Arhanghelul 

Gavril. La poarta de sud se vede un frumos mozaic cu Sfânta Fecioară avându-L în braţe pe 

Isus, primind în audienţă pe Constantin cel Mare şi pe Iustinian. Cel mai frumos mozaic din 

galeria de sud este Deisis, Christos flancat de Sfânta Fecioară şi Ioan Botezătorul. Haghia 

Sofia este a patra bazilică ca mărime după bazilica  Sf. Petru din Roma, Domul din Milano şi 

Sf. Paul din Londra. Se văd şi câteva decoruri turceşti mai recente. 

Orice  vizitator  al  Istambulului  este  curios să  vadă bazarurile, cel acoperit şi cel 

egiptean. În bazaruri găseşti tot ce vrei, preţurile variind şi fiind negociabile. 

Cornul de Aur este un golf ce împarte Istambulul European în două: oraşul vechi şi 

oraşul nou. I s-a dat numele de Cornul de Aur din cauza culorii aurii a suprafeţei apei. Astăzi 

este destul de poluat. 

Un punct turistic important este Biserica Chora. Pe locul unde este construită aceasta 

a fost o mănăstire a lui Iustinian. Biserica a fost transformată în moschee în anul 1500, 

frescele şi mozaicurile fiind restaurate de către un institut american între 1948-1959. De 

atunci, biserica este un muzeu. Mozaicurile şi frescele reprezintă scene din viaţa sfintei 

familii. Muzeul arheologic are şi alte valori din antichitate, cum este sarcofagul lui Alexandru 

cel Mare. 

Este impresionant rezervorul de apă al oraşului construit în secolul al VI-lea, care 

conţine 80.000 mc de apă. Are 336 coloane de susţinere. La baza unei coloane s-a 

descoperit capul întors al Meduzei, făcut din marmură albă. Meduza a fost una din cele trei 

Gorgone. Zeiţa Atena, din gelozie, a transformat părul Meduzei în şerpi. Privirea ei pietrifică 

oamenii. Perseu i-a tăiat capul şi l-a oferit Atenei. Din sângele ei s-a născut Calul Pegas. 

Interiorul rezervorului este slab luminat. În apa care în prezent este destul de mică, sunt o 

mulţime de peşti. 

La marginea Istambulului se păstrează foarte bine zidurile de apărare ale oraşului din 

vremea lui Constantin cel Mare. Se văd în parte ornamentele Palatului lui Constantin cel 

Mare. 

Turcia de astăzi este o ţară civilizată şi bogată. Are în jur de 30 de Universităţi. Am 

remarcat pe tot drumul nostru multe case noi, altele în construcţie, autostrăzi, etc. Exportă 

multe fructe, bumbac, minerale, etc., din care obţine valuta necesară modernizării ţării. Pe 

lângă acestea, mii de turci lucrează în apusul Europei şi obţin beneficii care explică explozia 

de construcţii în toată ţara. 

Republica Turcia s-a născut în anul 1923, după eliberare, sub preşedintele Ataturk. 

În Istambul este o statuie a acestui om, pe care turcii îl cinstesc ca pe un tată al  lor. 
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La întoarcerea în ţară am vizitat şi zona europeană a Turdei, cu oraşul Edirne, fosta 

capitală a Imperiului otoman. Acesta s-a numit Adrianopol, după numele împăratului Adrian. 

Aici este moscheea cu cel mai înalt minaret. 

În Bulgaria ne-am oprit la Sofia şi am vizitat biserica ortodoxă, construcţie  măreaţă 

din secolul al XX-lea. 

Am stat de vorbă cu colegi turci. I-am întrebat de istoria lor şi de relaţiile cu ţările 

române. Mai glumind, mai râzând, ne-au spus că le-am dat mult de lucru de-a lungul istoriei, 

fapt ce arăta că suntem un popor care nu suportă oprimarea şi stăpânirea străină. Ne-au 

întrebat dacă avem în limbă cuvinte de origine turcească. Noi le-am spus că, cel puţin în 

Ardeal, noi nu cunoaştem asemenea cuvinte. S-ar putea să fie prin Dobrogea. 

Am trecut Dunărea cu podul plutitor de la Giurgiu şi am călătorit noaptea până la 

Craiova, unde am dormit. După un drum de câteva sute de km, Dacia a cedat. Înainte de 

Petroşani s-a stricat discul de ambreiaj. Am avut noroc cu doi minieri care veneau de la 

pescuit şi care ne-au remorcat până la un service din Petroşani, Aici un mecanic foarte 

isteţ, cunoscut al dr. P. Porr, a reparat maşina foarte repede, după care am plecat la Cluj. 

Ne-am mai oprit o singură dată la un restaurant din Haţeg şi am cinat, şeful restaurantului 

fiind un alt pacient de-al nostru. Am sosit la Cluj la ora unu. 

 

(Va urma) 

 

 
 

SÂNGEORZ-BĂI: Sanatoriul Hebe - Vila Porumbița; Fotografie anii '40 - '50 
Colecţia Cornel Rusan 
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